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Prosessforløp
Kommune

Leirfjord
E-postadresse

postmottak@leirfjord.kommune.no

Dato for:

Oppstartsvedtak

25.01.2012

Felles utredning

Start

25.01.2012
Ferdigstillelse

01.01.2016
Deltakere

Vefsn,Dønna,Aøstahaug, Leirfjord. Herøy kom med fra 24.06.14
Start Ferdigstillelse Deltakere

Start Ferdigstillelse Deltakere

Start Ferdigstillelse Deltakere

Start 0-alternativet

23.06.2015
Ferdigstillelse av 0-alternativet

22.06.2016

Naboprat

Start

05.11.2014
Slutt

05.11.2014

Intensjonsavtaler

Dato

29.04.2015
Avtaleparter

Vefsn, Herøy,Alstahaug Leirfjord og Dønna
Dato Avtaleparter

Dato Avtaleparter

Dato Avtaleparter

Retningsvalg

17.12.2015

Innbyggerinvolvering

Start

01.03.2015
Slutt

15.09.2015
Endelig vedtak

17.12.2015

Beskrivelse
Resultat endelig vedtak

Kommunestyret tok folkeavstemming til etterretning og avsluttet VHALD prosjektet.
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Kommunestyret vil gjøre ny vurdering når endret oppgavefordeling og nytt inntektssystem er på plass
Ved evt ny vurdering , skal det gjennomføres ny folkeavstemming

Kort beskrivelse av naboprat

Felles møte mellom alle kommunestyrerepresentantene, samt sentraladministrasjonen i VHALD
Retningsvalg

Avsluttet pågående prosjekt, Ingen nye utredninger
Kort beskrivelse av innbyggerinvolvering

6 folkemøter
Spørreundersøkelse fra Sentio
Rådgivende folkeavstemming
Hjemmeside/Facebook side

Kommuner en ønsker å slå seg sammen med

Ingen
Prosesser det jobbes videre med

Ingen konkrete, men det skal arbeides videre med de utfordringer administrasjonssjefen har pekt på i begge sine
utredninger

Vedlegg

Vedleggslisten skal bestå av følgende:

- Endelig vedtak med saksutredning
- Felles utredninger
- Utredning av 0 – alternativet der alenegang er valgt
- Alle politiske vedtak som omhandler kommunereformen som er gjort i reformperioden
- Eventuelle grensejusteringssaker eller andre spesielle saker/forhold
- Innbyggerinvolvering – hvordan er det gjennomført, når er det gjennomført, og hva er resultatet?
- Eventuelle intensjonsavtaler
- Andre dokumenter kommunen vurderer som relevant for vedtaket.

Hvis flere elementene i vedleggslisten fremkommer i samme dokument, må det tydeliggjøres i oversendelsen hvor man finner dem.

Eventuelle kommentarer til vedleggsliste

Beskrivelse

Oppstart
Vedlegg

Oppstart.doc
Beskrivelse

KS - forventninger og krav
Vedlegg

Tilbakemelding til KS.doc
Beskrivelse

Videre deltakelse 2014
Vedlegg

Videre deltakelse 2014.doc
Beskrivelse

Rapport fra Telemarksforskning
Vedlegg

Rapport fra Telemarksforskning.pdf
Beskrivelse

Videre deltakelse - fase 2
Vedlegg

Videre deltakelse.doc
Beskrivelse

Framdriftsplan
innbyggerinvolvering

Vedlegg

Framdriftsplan 2015 - innbyggerinvolvering.doc

Beskrivelse

Videre fremdrift
Vedlegg

Videre fremdrift.doc
Beskrivelse

Administrasjonssjefens utredning
Vedlegg

Adminmistrasjonssjefens utredning.doc
Beskrivelse

Videre prosess
Vedlegg

Vidre prosess.doc
Beskrivelse

Administrasjonssjefens utrending nr
2

Vedlegg

Administrasjonssjefens utredning nr 2.doc

Beskrivelse

Spørreundersøkelse
Vedlegg

Spørreundersøkelse.doc
Beskrivelse

Folkeavstemming
Vedlegg

Folkeavstemming.pdf
Beskrivelse

Resultat av folkeavstemming
Vedlegg

Resultat av folkeavstemming.pdf
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LEIRFJORD KOMMUNE

SAMLET SAKSFRAMSTILLING

KOMMUNEREFORM – ADMINISTRASJONSSJEFENS UTREDNING NR 2

Saksbehandler: Britt Jonassen Arkivsak: 16/552-4
Arkivkode: 026 

Klageadgang:  Nei
Saksnr.: Utvalg Møtedato
61/16 Formannskapet 22.06.2016
52/16 Kommunestyret 22.06.2016

KOMMUNEREFORM – ADMINISTRASJONSSJEFENS UTREDNING NR 2

Administrasjonssjefens innstilling:

Kommunestyret tar utredningen til orientering. 
Det må arbeides  aktivt  videre med de utfordringer som  er påpekt i utredningen.

Behandling/vedtak i Formannskapet den 22.06.2016 sak 61/16
Behandling:

Sten Rino Bonsaksen fremmet administrasjonssjefens innstilling.

Harald Pedersen fremmet administrasjonssjefens innstilling med følgende tillegg:
..og kommunestyret ber ordfører ta initiativ til dette arbeidet.

Ved votering ble Sten Rino Bonsaksens forslag vedtatt med  5 mot 2 stemmer.  Mindretallet 
stemte for Harald Pedersens forslag.

Vedtak:

Kommunestyret tar utredningen til orientering. 
Det må arbeides aktivt videre med de utfordringer som  er påpekt i utredningen. 

Behandling/vedtak i Kommunestyret den 22.06.2016 sak 52/16
Behandling:

Magnar Johnsen fremmet formannskapets mindretallsinnstilling som følger:
Kommunestyret tar utredningen til orientering. 
Det må arbeides aktivt  videre med de utfordringer som  er påpekt i utredningen og 
kommunestyret ber ordføreren ta initiativ til dette arbeidet. 

Ivan Haugland fremmet formannskapets innstilling.

Ved votering ble Ivan Hauglands forslag vedtatt med 13 mot 6 stemmer. Mindretallet stemte 
for Magnar Johnsens forslag.
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Vedtak:

Kommunestyret tar utredningen til orientering. 
Det må arbeides aktivt videre med de utfordringer som  er påpekt i utredningen. 

Saksutredning:

STATUS – TIDLIGERE BEHANDLINGER
Leirfjord kommune har sammen med resten av  HALD kommunene og Vefsn kommune (V) 
gjennomført  et prosjekt for å se på økonomiske og kvalitetsmessige konsekvenser av 
alternative kommunestrukturmodeller på Helgeland.  Telemarksforskning var leid inn for å 
lage en rapport på dette, i fht  4 alternativer:

1) HALD + V+ Grane + Hattfjelldal
2) HALD +V
3) HALD
4) V+ Grane + Hattfjelldal.

I tillegg har Sentio vært innleid og gjennomført en lik telefonundersøkelse i alle 
deltakerkommunene.
Det har vært gjennomført 6 folkemøter, samt at det ble avviklet rådgivende folkeavstemming 
om saken, samtidig med kommune – og fylkesvalget.

Kommunestyret har behandlet saken flere ganger, bl a 
16.12.13 Sak 48713 : Utredning av alternative kommunestrukturmodeller-videre 
deltakelse 
                                            2014
24.09.14 Sak 39/14: Utredning av alternative kommunestrukturmodeller-videre 
deltakelse

29.04.15 Sak 16715. Utredning av alternative kommunestrukturmodeller-videre 
framdrift

23.06.15 Sak 32715:  Administrasjonssjefens  utredning

17.12.15 Sak  88/15:  Framtidig kommunestruktur – videre prosess

Formannskapet nedsatte  ei politisk arbeidsgruppe i mars i år, bestående av 1 representant fra 
hvert politisk parti  som er representert i kommunestyret. Denne gruppen har hatt ett møte, og 
konklusjonen her var at  en ville følge innbyggernes  råd i folkeavstemming, og at  det ikke var 
behov for mer utredning/bruk av ressurser i fht denne saken. 

Administrasjonssjefen legger likevel frem en sak med bakgrunn i følgende:
 Kommunalministeren har pålagt rådmennene/administrasjonssjefer et utvidet 

utredningsansvar i fht  muligheter og konsekvenser  ved en evt 
kommunesammenslåing
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 I løpet av den pågående prosess har bl a fylkesmannen blitt mer tydelig på hva  som 
forventes utredet i administrasjonssjefens utvidede utredningsplikt, bl a at 0 –
alternativet (opprettholde kommunen som i dag ) skal ha et 40 års- perspektiv.

 Forrige utredning hadde et fokus på mulige sammenslåingsparter, og muligheter/
konsekvenser av dette.I ettertid er det forventet at o-alternativet belyses godt i fht de 
kriterier som legges til grunn for en god og robust kommune.

 Det er i tillegg valgt et nytt kommunestyre, med mange nye representanter. 
Fylkesmannen har også i brev av 09.09.15 skrevet en forventning om at det legges frem 
sak etter nyvalg av kommunestyret. 

Det legges derfor frem en ny sak, hvor utredningen  har hovedfokus på 0-alternativet  og  som 
kobles til de 10 kriterier som ekspertutvalget har pekt på i fht å være  en robust kommune:

1. Tilstrekkelig kapasitet

2. relevant kompetanse

3. tilstrekkelig distanse

4. effektiv tjenesteproduksjon

5. økonomisk soliditet

6. valgfrihet

7. funksjonelle  samfunnsutviklerområder

8. høy politisk deltakelse

9. lokal politisk  styring

10. lokal identitet

Disse kriterier skal til sammen bidra til at kommunen for fremtiden  klarer å  innfri de mål 
som er satt for reformen. Kommunene skal også i fremtiden sikre 

 Gode og likeverdige tjenester

 Kommunen skal selv klare å produsere de pålagte tjenester, ikke gjennom 

interkommunalt samarbeid

 Helhetlig og samordnet samfunnsutvikling

 Styrket demokrati

Det forventes også at kommunens sårbarhet/avhengighet av interkommunale tjenester berøres i 
utredningen. 

0-ALTERNATIVET
At utredningen  med sikkerhet skal kunne  si noe om både mulighetene og behovet for 
kommunale tjenester om 40 år, er  tilnærmet umulig. Treffsikkerheten her vil være avhengige 
av svært mange faktorer som i dag fremstår som svært uklare – bl a :

 Befolkningsutvikling - levealdersutvikling

 Befolkningens helseutvikling

 Sykdomspanoramaet

 Teknologisk utvikling

 Nye behandlingsmuligheter

 Inntektssystem

 Arbeidsmarked
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 kommunikasjoner

 tilgang på kompetent arbeidskraft

 utvikling innenfor utdanningssystemet - kapasitet

 statlige krav, lovgiving, fagplaner 

 osv, osv

Jo lengre frem i dette tidsperspektivet en kommer, jo mer usikkert blir det. Etter  
administrasjonssjefens vurdering , vil et perspektiv på 15-20 år være  vanskelig nok å være 
treffsikker på. Administrasjonssjefens vurdering  av kriteriene må derfor sees på med denne 
bakgrunn.

Kriteriet 1 _ Tilstrekkelig kapasitet
Kriteriet 2     Relevant kompetanse
Kriteriet 4    Effektiv tjenesteproduksjon
Kriteriet 6   Valgfrihet

Administrasjonssjefen velger å se disse fire kriterier i sammenheng, da de innbyrdes vil virke 
på hverandre. Disse kriteriene må  også sees i fht befolkningssammensetning  og 
befolkningsutvikling. 

De siste 15- 16 årene ser befolkningsutviklingen slik ut for Leirfjord kommune:

Leirfjord

2000 2242

2005 2156

2010 2140

2015 2188

2016 2226

De siste årene har det vært en jevn vekst, vi har hatt fødselsoverskudd og tilflytting av 
småbarnsfamilier. Ca 10% av befolkningen er bosatte flyktninger.
I tillegg til at dette gir økt behov for skole og barnehager er det spesielt antallet eldre -  spesielt 

80+,  som vil ha innvirkning på utviklingen - nivå og omfang - av tjenestetilbud, og særskilt   

fra pleie- og omsorgstjenesten.   80+ er en gruppe som i stor grad trenger sykehjemstjenester, 

hvilket er forholdsvis dyre tjenester, og antallet 80 + vil derfor kunne gi stor innvirkning på 

kommunebudsjettet.   

De kommende 25 år vil 80+ i Leirfjord ha en slik utvikling:
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Også for nabokommunene er dette bildet noenlunde likt. Leirfjord og Dønna kommuner får en 
liten nedgang de første 5-10 år, men deretter stiger dette jevnt. De øvrige kommuner stiger 
jevnt fra nå og fremover. Det betyr at alle kommuner, enten en velger å  fortsette som 
selvstendig kommune, eller slå seg sammen med noen andre, har ei stor utfordring i fht å 
bygge opp tjenestetilbud i samsvar med denne økningen. Det betyr igjen at Leirfjord kommune 
vil konkurrere  med nabokommunene om arbeidskraft, i tillegg til sykehuset.  Dette vil kunne 
virke inn på kriteriet tilstrekkelig kapasitet.  Kommunen har i dag ikke store utfordringer
knyttet til rekruttering av kompetent personell.  Det er likevel noe utfordrende å klare å 
tiltrekke seg barnehagelærere, enkelte faglærere og sykepleiere, spesielt med spisset 
videreutdanning.  Samhandlingsreformen har gitt kommunene brukergrupper med komplekse 
og faglig utfordrende helsetilstander. Det er ikke lengre «ordinære» omsorgstjenester det 
etterspørres, men oftere ren medisinsk behandling, f eks knyttet til kommunale akuttsenger og 
mennesker  med alvorlige  sykdomstilstander  som ønsker å avslutte livet hjemme.  Dette er et 
utviklingstrekk som vil forsterke seg i årene som kommer. Hvorvidt disse kriteriene ville blitt 
lettere å innfri ved en kommunesammenslåing er vanskelig å si.  Tar en de nærmeste 
nabokommuner som aktuelle partnere, så  vil sannsynligvis ikke kapasiteten øke spesielt mye, 
da det er de samme fagpersonene en konkurrerer om i dag. Det er tre forhold som 
sannsynligvis ville blitt bedre ved en sammenslåing

 større fagmiljøer

 mindre sårbarhet

 økte karrieremuligheter

Leirfjord kommune har i dag utfordringer knyttet til å ha nok kompetente vikarer, fylle ferie –
og høytidsturnuser  i omsorgstjenesten, og fag/saksbehandlingsområder som utgjøres av en 
ansatt. 
Dersom alle fagpersonene i nabokommunene var tilsatt i samme kommune, så kunne en i 
større grad  styre og fordele de totale  ressurser en har tilgjengelig mot de områder hvor 
behovet var størst, og en kunne benytte fagkompetansen på tvers av dagens kommunegrenser. 
Noe av det gjør vi i dag gjennom interkommunalt samarbeid, som f eks kreftsykepleier og 
legevaktsamarbeid.
Valgfrihet i fht hvor og hvilke tjenester en ønsker er et av kriteriene det ideelt sett burde være 
mulig å oppfylle. Så langt, så er vår erfaring at innbyggerne er mest opptatt  av å være sikret 
tjenestene når de har behov for de, ikke hvor de geografisk får  den utført, rent bortsett fra  at  
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når de f eks ønsker disse hjemme  i stedet for på sykehjem, så er den valgmuligheten viktig.   
Det viktigste kriteriet etter innvilgelse av tjenester er at det er nærhet til hjemplassen, slekt og 
familie. Det betyr  mye å ha nærhet til slekt og venner, f eks i fht  å være på sykehjem eller 
omsorgsboliger. Nettverket en har bygd opp gjennom å være bofast et sted betyr altså mye. 
Det  er mulig at dette kan oppleves annerledes i en stor by/kommune.
Gjennom prosessen har flere fagpersoner  pekt på at det i tillegg til små fagmiljøer, er veldig få 
karrieremuligheter i en  mindre kommune som Leirfjord. Dersom arbeidsgiver (en større 
kommune) rådde over flere muligheter ville dette sannsynligvis bli noe bedre, og en slapp å 
skifte arbeidsgiver for å oppnå dette. Innenfor enkelte områder har vi i dag god 
fagkompetanse, f eks NAV.  På dette området er det lagt frem en Stortingsmelding, som 
varsler en reform, hvor minstegarantien om 3 personer på mindre kontor faller bort, samt at 
flere statlige årsverk flyttes til større kommuner- såkalte tjenesteområdekontor. Dersom dette 
vedtas, så  vil kommunen trenge ny kompetanse innenfor oppgaver fra arbeids- og 
sosialdepartementet. På andre områder som - rustjenesten og rehabiliteringstjenesten - har vi 
dag for lite både kompetanse og ressurser.  Ruskonsulent er bl a finansiert gjennom statlig 
tilskudd, og konsekvenser  av samhandlingsreformen både innenfor rus-psykiatrifeltet og 
rehabiliteringsfeltet gjør at vi fremover vil  trenge en styrkning av dette feltet.

Interkommunalt samarbeid
Leirfjord kommune er i dag del av ca 40  interkommunale ordninger  med fra 2 til 13-14  

deltakende  kommuner. Kommunen bruker ca 10-11%  av sine ressurser  til interkommunalt 

samarbeid i dag, på landsbasis  ligger dette på mellom 5-8%.   Det oppleves som om vi har lite 

styring med utviklingen/kostnadsnivået/ kvalitetsutviklingen i disse ordningene, og  liten  grad 

av politisk styring/involvering.  

Begrunnelsen for  de mange samarbeid  er 

o Å klare å ivareta kommunens ansvar for oppgaver/tjenester

o å sikre bredere kompetanse/mindre sårbarhet, for å håndtere dette ansvaret

o Redusere den økonomiske innsatsen, som   kommunene må prioritere til det 

konkrete området, sammenlignet med om vi drev disse selv. 

For enkelte fagområde er det fra min side  ingen  tvil om at dagens mindre kommuner er mer 
tjent med ei interkommunal ordning på flere av de områder vi har i dag  -  som sikrer  god 
kompetanse, mindre sårbarhet osv, f eks økonomisamarbeid,  legevaktsamarbeid og brannvern.   
Men det oppleves også som problematisk, spesielt for ledere, at stab/støttefunksjoner er 
lokalisert til en annen kommune, og den daglige tilgangen på råd/veiledning ikke er tilstede.
Et slikt samarbeid fordrer  også at alle/flere kommuner tjener/vinner på en slik ordning, eller 
en enighet om solidarisk fordeling av utgiftene.  De fleste kommuner har i dag knappe 
økonomiske rammer, noe som kan medføre at noen kommuner tenker « dette gjør vi 
økonomisk rimeligere selv» og grunnlaget for samarbeidet blir borte. Deltakerkommunene har 
som regel på bakgrunn av det interkommunale samarbeidet helt bygd ned sin egen faglige 
kompetanse, og må  da enten bygge opp tjenestene på nytt, eller se seg om etter andre 
interkommunale samarbeidsparter.  Ønske om å inngå avtaler med et langvarig perspektiv, inkl 
lang oppsigelsestid, syns å være nedadgående. Dette kan medføre en ustabilitet i 
interkommunalt samarbeid fremover. Det er fra administrasjonssjefens side  derfor ikke et 
ønske om mer interkommunalt samarbeid i fremtiden, men  innbyggernes behov og 
begrensede muligheter for å løse de selv, gjør at det kan tvinge seg fram.
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Det har vært lagt frem forslag til nye arbeidsoppgaver for kommunene, og kommunal og 
moderniseringsdepartementet har nå ute på høring en sak om « Nye oppgaver til større 
kommuner».
Det presiseres i notat at  nye oppgaver forutsetter større kommuner.  Dette arbeidet vil ikke bli 
ferdig før til neste år.  Det planlegges en samlet lovproposisjon om temaet våren 2017.

Konklusjon
Leirfjord kommune har i dag gode tjenester på alle fagområder, men de økonomiske rammene 
for virksomhetene oppleves som stramme.  Det oppleves også en sårbarhet i fht rekruttering av 
fagpersoner med spisset kompetanse, samt tilgang på kompetente vikarer. Ressurser til faglig 
samhandling og fagutvikling oppleves som svært stramme. Dette er et område som det må 
gjøres noe med i fremtiden, både for å utvikle/beholde de ansatte vi har, og for å klare å 
rekruttere nye. Dette må etter administrasjonssjefens vurdering gjøres uavhengig av resultat av 
kommunereform. Sett i fht at det nye inntektssystemet gir kommunen mindre inntekter fra 
neste år dersom vi står alene, er dette ei stor utfordring.

Administrasjonssjefen  er bekymret for  om Leirfjord kommune vil klare å skaffe nok og 
kompetent arbeidskraft for å ha tilstrekkelig kapasitet for å møte fremtidsutfordringene. 
Uansett resultat av kommunereform, så er dette utfordringer som må prioriteres og jobbes  
aktivt med  i årene som kommer. 

Kriteriet 3 Tilstrekkelig  distanse

Dette er et kriterium som spesifikt retter seg mot forvaltningsdelen av kommunens virksomhet.  

Kommunen forvalter et stort antall lovverk, både gjennom saksbehandling for vedtak i 

kommunestyret, og gjennom delegert administrativt saksbehandling, hvor administrasjonen 

fatter vedtak.  I all denne håndtering av myndighet, så skal innbyggerne være sikret en nøytral 

saksbehandling, hvor likeverdighet og rettferdighet  står seg ved  nøyere gjennomsyn, og hvor 

andre utenforliggende forhold ikke har virket inn på beslutningen.  I en mindre kommune som 

Leirfjord, hvor vi også har  fagområder som utgjøres av en enkelt saksbehandler, kan dette bli 

ei utfordring. Ofte vil søkerne/partene  i en sak,  kunne være naboer, slekt, venner osv, noe 

som i teorien kan gi både bedre og dårligere vedtak, enn  samme saksbehandling av helt 

nøytrale saksbehandlere. Rettssikkerheten holdes høyt i Norge – alle skal være sikret nøytral, 

god og riktig behandling av sine saker.  Vi har så langt i Leirfjord ikke opplevd dette som et 

stort problem. Der det har vært aktuelt har vi klart å løse saksbehandling gjennom en 

omfordeling av saker til andre saksbehandlere, evt bedt nabokommune om å håndtere saken.  

Det er vel ikke noe som tilsier at det skal bli et større problem fremover, men det er et 

området som kommunen må ha et særdeles våkent øye på,  være nøye med vurderinger av 

habilitet, både rent formelt og i fht om « det er særegne forhold som kan være egnet til å 

svekke nøytraliteten», f  eks nære venneforbindelser.  Og iverksette tiltak der dette er påkrevd.

Kriteriet  5   Økonomisk soliditet

Økonomiske nøkkeltall
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SSB holder i disse dager på å oppdatere sin statistikkbank med 2015 tall, og statistikkbanken 
er derfor ikke tilgjengelig. Det har derfor ikke  vært mulig å oppdater tallene i denne utredning. 
Dersom den er åpnet til kommunestyrets møte, vil oppdaterte tall bli lagt frem. 
For å kunne vurdere Leirfjord kommune sin soliditet, kan det være hensiktsmessig å 
sammenligne med andre kommuner. Utfordringen er at kommunene i utgangspunktet ikke er 
mulig å sammenligne direkte -uten å ta hensyn til andre faktiske forhold/rammer for den 
enkelte kommune, f eks befolknings sammensetting. Staten har derfor gjort noe av dette 
arbeidet for oss, ved å gruppere landets kommuner, slik at de mest sammenlignbare kommuner 
kommer i samme  KOSTRA – gruppe (kommune -stat-rapportering) utfra folkemengde og 
økonomiske rammebetingelser (dvs bundne kostnader og frie inntekter). 
Utfordringen knyttet til sammenligning viser seg når  jeg i oppsettet tar med de øvrige 
kommunene, som Leirfjord kommune var sammen med i kommunereformprosjektet. Alle 
disse kommunene er i forskjellige KOSTRA –grupper.

Disse  fordeler seg slik:
 Vefsn er i  kommunegruppe 8 = mellomstore kommune med lave bundne kostnader og   

             middels frie inntekter pr innbygger 
 Herøy er i kommunegruppe  3 = små kommune med middels bundne kostnader og 

høye frie   disponible  midler pr innbygger 

 Alstahaug er i kommunegruppe  11= mellomstor kommune med  middels bundne 

kostnader og  middels frie disponible inntekter pr innbygger

 Leirfjord er i  kommunegruppe  2 = små kommuner med middels bundne kostnader 

og middels frie disponible inntekter pr innbygger

 Dønna er i kommunegruppe  6 = små kommuner med høye bundne kostnader og høye 

frie inntekter pr innbygger

I utgangspunktet er  dermed  ingen av kommunene direkte sammenlignbare når det gjelder
KOSTRA.- tall.   Men det er likevel det beste verktøyet vi  har pr dags dato.

Ser vi f eks på et nøkkeltall som  kommunenes gjeld, så ser det slik ut:

2014 Netto lånegjeld pr innbygger
Vefsn   78 391,-
Herøy 100 283,-
Alstahaug   82 108,-
Leirfjord   56 667,-
Dønna   74 204,-

Det er vanskelig  å  gi ei vurdering av hvordan lånegjelda kan utvikle seg i en fremtidige 
kommune. Dette vil avhenge av hvilke kommuner en slår seg sammen med, og hvilke  behov 
som eksisterer i disse kommunene  til sammen.  Det er kun første år i økonomiplanperioden 
som er bindende. De øvrige årene i økonomiplanen kan endres hvert år under 
budsjett/økonomibehandlingen. Leirfjord kommune har lavest gjeld pr innbygger. Utviklingen 
på dette området  hvis vi fortsetter som egen kommune,vil avhenge av nye tiltak i 
økonomiplanen. For Leirfjord sin del, så er mange store investeringer allerede gjort, samt at 
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det allerede ligger  flere store investeringer finansiert i  økonomiplanen, f eks  fiberutbygging, 
ombygging/utbygging av sykehjem/omsorgsboliger og utvidelse barnehage. Det som ligger 
foran oss av nye store investeringer, vil være evt utbygging av LBU/helsesenteret.  I de 
omkringliggende kommuner er det stor forskjell på hva som er gjort, og  det som er inne i 
dagens lånegjeld, og hva som må realiseres de nærmeste årene. Leirfjord kommune har også 
vel 20 mill kr på fond.  Det har de siste årene vært gjort en jobb for å redusere driftsnivået, 
noe vi også har lykkes med, jfr regnskapet. At det ikke vises mer reduksjon i kr og øre, 
skyldes at vi i de samme årene har opprettet til dels store nye driftstiltak, som utvidelse  nye
barnehageavdelinger, samt gjennomføring av norskundervisning til flyktninger i egen regi. Det 
utøves også  god økonomisk styring i virksomhetene, de fleste har i 2015 et mindre forbruk.  
Leirfjord kommune må kunne sies å ha en »liten økonomi», som vil være sårbar både for 
uforutsette utgifter, og for svingninger i inntektssystem. Det blir stadig mer utfordrende på 
finne kutt-områder som ikke gir store konsekvenser både av kvalitets- og kapasitetsmessig art.

Konklusjon
Leirfjord kommune har pr dags dato en god økonomisk soliditet. Gjennom nytt inntektssystem 
vil kommunen få lavere inntekter fra 2017, ved å ikke slå seg sammen med andre kommuner.  
Administrasjonssjefen vil derfor fortsette arbeidet med å tilpasse driftsnivået til inntektsnivået, 
og  spesielt utfordrende blir dette fra 2017 . Det vil derfor være særdeles viktig at både 
administrative og politiske prosesser har dette bakteppet klart for seg i alle sine beslutninger 
med økonomiske konsekvens. Ved å ikke slå seg sammen med annen kommune, og 
derigjennom få reduserte inntekter som konsekvens, blir resultatet et  større arbeid med 
reduksjon av årsverk og driftsutgifter. 

ØKONOMI I FHT KOMMUNEREORM

Hva ligger så av konsekvenser/muligheter av økonomisk karakter i fht dagens 

kommunereform? Kommunenes inntektssystem  har som formål å sikre fordeling av 

inntektene mellom kommunene, slik at de kan yte et mest mulig likeverdig tilbud til 

innbyggerne. Dette gjøres ved å korrigere for ulikheter mellom kommunenes inntekt og 

utgiftsnivå. Slik inntektssystemet er utformet i dag vil derfor ikke rammetilskuddet for en ny 

sammenslått kommune være lik summen  av rammeoverføringen for de «gamle»  kommunene.  

Hvordan rammetilskuddet og dermed de frie inntektene blir påvirket ved sammenslåing, vil 

være forskjellig avhengig av hvilke kommuner som slår seg sammen. Gjennom 

inndelingstilskuddet skal kommunene sikres at vi ikke får reduserte rammeoverføringer som 

følge av en sammenslåing. Dette kompenserer for bortfall av basistilskudd og evt nedgang i 

regionalpolitiske tilskudd.  Inndelingstilskuddet varer i en 20 årsperiode der det etter 15 år 

gradvis skjer en nedtrapping . Etter 20 år er rammetilskuddet nede på det nivået  som etter 

dagens vedtak skal gjelde på lang sikt for den nye kommunen. Men inntektssystemet kan 

forandre seg i et  så langt tidsperspektiv som 20 år er, og det kan gi både opp og 

nedsvingninger i fht dagens vedtak.  Det nye inntektssystemet som er foreslått skal gjelde fra 

2017, vil gi Leirfjord kommune en reduksjon i inntekter på ca 1,4 mill kr  pr år, dersom vi ikke 

slår oss sammen med andre, Skattenivået har også betydning for kommunenes inntekter. Alle 

kommunene i  det gjennomførte prosjektet (VHALD) og som Telemarksforskning  har 

kommentert i sin rapport ligger på skatteinntekt under 90 prosent av landsgjennomsnittet . En 
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evt sammenslåing eller ikke vil derfor ikke påvirke inntektsutjevningen  over 

rammetilskuddet.

Sentralt vedtatte økonomiske rammer  De økonomiske virkemidlene for  reformperioden er 

klare, bl a reformstøtte og støtte til engangskostnader.  For reformstøtten  er det ikke satt noe 

nedre krav til antall innbygger, tidligere signaler om minimum 10 000 er fjernet.

Antall innbygger etter  sammenslåing                                                        Reform støtte
0 -14 999 innbyggere                                                            5 000  000
15 000- 29 999 innbyggere                                                          20 000  000
30 000- 49 999 innbyggere                                                          25 000 000     
Over 50 000 innbyggere                                                          30 000 000

Når det gjelder støtte til engangskostnader  knyttet til gjennomføring av reformen  så avhenger 

dette av hvor mange kommuner som slår seg sammen, og hvor mange innbyggere  man da 

blir:

Antall kommuner 
og innbyggere i 
sammenslåingene

               0-19 999
            
innbyggere

             2 0-
49 999
            
innbyggere

              50-
99 999
            
innbyggere

        Over 100 
000
            
innbyggere

2 kommuner 20 mill 25 mill 30 mill 35 mill
3 kommuner 30 mill 35 mill 40 mill 45 mill
4 kommuner 40 mill 45 mill 50 mill 55 mill
5 eller flere 50 mill 55 mill 60 mill 65 mill

Rammetilskudd/inndelingstilskudd  

Ved en sammenslåing av kommuner,  er det forventet at en kan  hente ut  «stordriftsfordeler» 

gjennom mer effektiv administrasjon og tjenesteproduksjon. Erfaringer fra tidligere 

kommunesammenslåinger viser at det er størst effektiviseringsgevinst  knyttet til 

administrasjon, unngå doble funksjoner, oppgaver, rutiner og systemer. Tabellen under  tar 

utgangspunkt i dagens utgifter i sammenlignbare størrelse på kommuner, som det de 

forskjellige alternativene vil gi – og mulig innsparingseffekt.. 

Økonomiske konsekvenser rammetilskudd + inndelingstilskudd:

Økt 
rammetilskudd

Administrativ 
sammenslåingseffekt

Administrativ 
effekt + 
rammetilskudd

Nedgang etter 
20 år

Alt 1 HALD + 
Grane, Hattfjelldal 
og Vefsn

21 mill pr år 55 mill pr år 76 mill pr år 80,5 mill pr år

Alt  2
HALD + Vefsn

12 mill pr år 35 mill pr år 47 mill pr år 53,7 mill pr år 

Alt  3 HALD 10 mill pr år 31 mill pr år 41 mill pr år 43,8 mill pr år
Alt  4 Vefsn, 
Grane, Hattfjelldal

9 mill pr år 21 mill pr år 30 mill pr år 26 ,8 mill pr 
år
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Velger vi f eks Alt 2 VHALD betyr det at vi til sammen får  12  mill kr i økte  rammetilskudd 
og fra det år vi  evt klarer å effektivisere i hht tabellen , så har vi ytterligere 47 mill  kr mer  til 
nye/økte tjenester. Men – etter 20 år vil vi da få et nedtrekk på hele 53,7 mill kr etter dagens 
vedtak om inntektssystem.

Det er også mulig å sammenligne tjenestene med landsgjennomsnittet for å se evt mulige 
innsparinger.    Gjør vi dette i stedet for som over , å sammenligne med kommuner med like 
mange innbyggere som den sammenslåtte kommunen ville blitt,  er  det beregnet  at Leirfjord  
har et mulig innsparingspotensiale for utvalgte tjenesteområde på  vel 14 mill .  I dette tallet  
ligger bla  at vi først  må   øke utgifter til landsgjennomsnittet, f eks pleie- og 
omsorgstjenester, samtidig som vi må redusere de øvrige tjenestene til  landsgjennomsnittet,  
spesielt skole, barnevern kommunehelse samferdsel og kultur.

For de 4 alternativene som Telemarksforskning har utredet vil den samme " øvelsen"  -
sammenligne med landsgjennomsnittet , gi følgende totalinnsparing for  kommunene i de 
forskjellige alternativene:

Alt 1 ( 7 kommuner) 37 313 000
Alt 2 ( 5 kommuner) 29 285 000
Alt 3 ( 4 kommuner)      844 000
Alt 4 (v g h) 36 400 000

Dette betyr at en sammenslåing av f eks bare HALD kommunene vil gi under 1 mill i 
innsparing på tjenesteproduksjon, dersom den nye kommunen skal legge tjenestenivået sitt på  
landsgjennomsnittet.

Det er ikke nødvendigvis realistisk  -  eller ønskelig  - å gjennomføre en så stor 
reduksjon/effektivisering som f eks 40-50 mill kr.  Den «største « gevinsten knyttet til en 
samling av kommunene , vil  etter mitt skjønn,  være muligheten for  større fagmiljøer og 
bedre og mer fleksibelt  utnyttelse av de ressurser som kommunene samlet sett har-  noe som 
vil gi en mindre sårbarhet - i fht  både kvalitet og kapasitet.

Kriterie 7     Funksjonell samfunnsutviklerrolle
Kriterie 8     Høy politisk deltakelse
Kriterie 9     lokal politisk  styring
Kriterie 10   lokal identitet

Disse kriteriene velger jeg også å se i sammenheng, da jeg tror de har betydning/innvirkning på  
hverandre  Kommunen er tillagt oppgaven med å skape en helhetlig utvikling av 
lokalsamfunnet og gode levekår for innbyggerne  En viktig  faktor i fht en sammenslåing  er å 
få en handlekraftig kommune som spiller en større rolle som lokal og regional 
samfunnsutvikler.  Antall innbyggere i en sammenslått kommune har erfaringsmessig  bl a 
betydning for  lokaliseringer av f eks statlige funksjoner/ arbeidsplasser, jfr 
sykehusdiskusjonen.  En sammenslåing vil ha positive effekter  med tanke på å sikre bedre 
muligheter  for langsiktig og helhetlig planlegging, og styrke arbeidet med samfunn og 
næringsutvikling. Spørreundersøkelsen som Sentio gjennomførte, viser  også at veldig mange
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innbyggere i kommunene har stor tro på at akkurat denne rollen for kommunen vil bli bedre i 
en sammenslått kommune.

Viktige momenter for å utøve denne rollen er:
 God og effektiv planlegging

 Involvering av alle parter, innbyggere, politikere, næringsliv osv

 Aktiv oppfølging og gjennomføring etter  planleggingsprosesser/vedtak

 Tilstrekkelig kompetanse og ressurser på arealplanlegging, næringsarbeid, kulturtiltak  

og nettverksbygging

Mulighet for å stimulere til næringsutvikling og økt sysselsetting er viktige områder, som også 
krever kompetanse, gode planer og infrastruktur. Dette krever også politisk engasjement, i 
form av å peke ut retninger for hvordan   kommunen skal utvikle seg på viktige områder.  Ved 
en sammenslåing av kommuner i samme bo – og arbeidsmarkedsregion, vil en redusere   faren 
for å  drive konkurrerende næringsrettet arbeid og tiltak. En samlet næringspolitikk kan bidra 
til å styrke grunnlaget for  næringsutvikling i hele regionen, og gi en mer målrettet 
arealutnyttelse,  effektiv infrastruktur og øvrige virkemidler. Her er vi godt i gang med felles 
næringsplan for de 5 kommunene som var  med i kommunereformprosjektet , samt at 
Helgelandsbrua, Toven-tunnelen og  evt bedre kommunikasjonsløsninger mot Herøy/Dønna  
inviterer til å se region under ett. I fht en ny sammenslått kommune, så vil både et større areal 
og større innbyggertall, sannsynlig vis ha positiv innvirkning i kamper for å få/beholde 
etableringer, infrastruktur  og øvrige virkemidler til vår region/kommune

Kommunen som demokratisk arena.
En samling av kommuner vil  føre til en lavere politisk representasjon pr innbygger , noe som 
nok oppleves mest problematisk i mindre kommuner. Dette kan utløse behov for å ta i bruk 
andre formen for innbyggermedvirkning i tillegg til et kommunestyre..
Dersom en summerer dagens folkevalgte i alle kommunene, og tenker at det i en fremtidig 
kommune kun skal være  ett kommunestyre med betydelig færre representanter enn dagens til 
sammen, så vil innbyggernes påvirkning/deltakelse bli redusert.
Dersom en tenker at det skal gjennomføres avbøtende tiltak , f eks områdeutvalg/bydelsutvalg  
med delegert myndighet, så kan dette styrke/opprettholde  innbyggernes påvirkning/deltakelse.

Dagens lovverk  - kommuneloven - åpner allerede i dag for   en slik mulighet, så det vil ikke
være nødvendig med lovendring for å få dette til. I paragraf 12 står det følgende:

§ 12.Kommunedelsutvalg

1. Kommunestyret kan selv opprette kommunedelsutvalg for deler av kommunen. 

Kommunestyret velger selv medlemmer og varamedlemmer til utvalget, og blant 

medlemmene leder og nestleder.

1. Kommunestyret selv kan fatte vedtak om at medlemmene til ett eller flere 

kommunedelsutvalg i kommunen skal velges av innbyggerne i vedkommende kommunedel 

(direkte valg). Der medlemmene til kommunedelsutvalget er valgt ved direkte valg, velger 

utvalget selv leder og nestleder.
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2. Kommunestyret fastsetter selv kommunedelsutvalgenes arbeidsoppgaver. 

Kommunedelsutvalg kan  tildeles avgjørelsesmyndighet i alle saker vedrørende 

kommunedelen hvor ikke annet følger av lov.

3. Kommunedelsutvalget kan gi lederen, et arbeidsutvalg eller lederen av administrasjonen i 

kommunedelen myndighet til å treffe vedtak i enkeltsaker eller i typer av saker som ikke er 

av prinsipiell betydning, hvis ikke kommunestyret har bestemt noe annet.

4. Kommunestyret kan selv når som helst omorganisere eller nedlegge kommunedelsutvalg. 

Dette gjelder ikke når kommunedelsutvalget er valgt ved direkte valg.

5. For gjennomføringen av direkte valg til kommunedelsutvalg gjelder bestemmelsene i 

valgloven så langt de passer.

6. Departementet kan i forskrift gi nærmere bestemmelser om direkte valg til 

kommunedelsutvalg.

Dersom den nye kommunen bestemmer seg for et slikt utvalg, og gjør det gjennom direkte 
valg  - hvor bare Leirfjords  innbyggere stemmer ved valget, så blir det strengt tatt ikke så ulikt 
dagens ordning – selvfølgelig avhengig av hvilken myndighet som blir delegert til utvalget.

Konklusjoner
Kommunen som samfunnsutvikler

o Det vil bli enklere å ha en helhetlig og langsiktig samfunnsutvikling av hele 

regionen dersom en slår seg sammen, og påvirkningskraften mot andre/sentrale 

myndighet vil bli større

o Næringslivet vil tjene på en samordning  av innsatsen rundt næringsutvikling i 

hele regionen 

o Arealplanlegging kan  skje utfra hensiktsmessighet i regionen, ikke ut fra 

«snevre» kommunegrenser

Kommunen som  demokratisk arena

o Faren for mindre innflytelse/deltakelse er  tilstede ved en sammslåing, men  

dette  kan forbedres gjennom oppretting av kommunedelsutvalg med myndighet 

valgt gjennom direkte valg

Avslutning:
Siden kommunestyret  allerede har vedtatt å ikke gå videre i arbeidet med den pågående 
kommunereform, så legger jeg frem dette som en orienteringssak. Men ønsker å understreke at 
problemstillingene  som er pekt på, må ha både politisk og administrativt fokus og prioritering 
de kommende årene.

Vedlegg:
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ADMINISTRASJONSSJEFENS UTREDNING - KOMMUNEREFORM

Administrasjonssjefens innstilling:

Administrasjonssjefens utredning om kommunereformen tas til orientering.

Behandling/vedtak i Formannskapet den 10.06.2015 sak 44/15
Behandling:

Enstemmig vedtak i samsvar med administrasjonssjefens innstilling.

Vedtak:
Administrasjonssjefens utredning om kommunereformen tas til orientering.

Behandling/vedtak i Kommunestyret den 23.06.2015 sak 32/15
Behandling:

Enstemmig vedtak i samsvar med formannskapets innstilling.

Vedtak:
Administrasjonssjefens utredning om kommunereformen tas til orientering.

Saksutredning:

1. Innledning.

Dagens kommuner er svært ulike , og har ulike utfordringer.  For flere av Leirfjord kommune  

sine nærmeste nabokommuner   så er derimot utfordringene i større grad like enn ulike , f eks 

utflating/nedgang i folketall, en aldrende befolkning, økt behov for spesialkompetanse , et 

utstrakt interkommunalt samarbeid  på mange ti -talls  områder innen for tjenesteproduksjon 

og ansvarsområder. 

Dette  var bl a  utgangspunktet  ALD kommunene  + Vefsn kommune hadde for i 2012 å  

starte sitt arbeid med å se på   konsekvenser av en  mulig kommunesammenslåing .Underveis 
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kom også Herøy (H) med i prosjektet.  I ettertid kom også den nasjonale kommunereformen. 

Regionrådets prosjekt, med de 5 kommunene   går sin gang,  hvor bl a Telemarksforskning har 

laget en rapport om økonomiske og kvalitetsmessige konsekvenser av en sammeslåing, Sentio 

har gjort en spørreundersøkelse i samtlige kommuner, og det avvikles folkemøter i alle 

kommunen. Til høsten skal det også være rådgivende  folkeavstemming  i 3 av kommunene.

Kommunestyret har i tillegg i sitt vedtak i sak 39/14 – 24.09.14, sagt følgende:

« Leirfjord kommune skal på selvstendig grunnlag utrede hvorvidt vi er i stand til å håndtere 

nye oppgaver fra staten . Før kommunen tar stilling til ny kommunestruktur skal det også 

avklares hvilken tjenesteproduksjon innbyggerne i Leirfjord kan forvente seg i en større 

kommune og nivået på kommunale avgifter.»  

Det  konkrete svaret på deler av det kommunestyret etterspør, er det vanskelig å gi, før en vet 

hvilke kommuner som evt skal sammenslås. I denne saken gjør jeg en framstilling  av dagens 

ståsted bl a fht avgifter , eiendomsskatt gjeld osv.

I den videre vurdering vil jeg ta utgangspunkt i de fire hovedroller en kommune har:

 Tjenesteyter

 Myndighetsutøver

 Samfunnsutvikler

 Demokratisk arena

1. TJENESTEYTER/MYNDIGHETSUTØVER 

Viktige forhold  å belyse i fht disse rollene  er  bl a :

- sterke og svake sider ved kommunen som tjenesteyter i dag

- utfordringer knyttet til demografisk utvikling

- utfordringer knyttet til kompetanse og rekruttering

- interkommunalt samarbeid

- økonomiske nøkkeltall

- utfordringer i fht  å utføre dagens oppgaver i fremtiden

- utfordringer i fht   å  ta på seg nye oppgaver i fremtiden

- økonomiske rammer i dag, og evt behov i fremtiden

Som grunnlag for min vurdering, har jeg bedt samtlige virksomhetsledere å gjøre ei tilsvarende 

vurdering for egen virksomhet,  et grunnlag som jeg forsøker å sammenfatte til  en  egen 

vurdering for hele kommunen. I tillegg er saken behandlet i lederforum , inkl strategisk 

ledergruppe

1.1 Sterke og svake sider i fht kommunens tjenesteyting/myndighetsutøvelse  idag:

Sterke sider
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o nærhet til beslutningstakere – det oppleves å bli sett. Alle virksomheter syns det 

er en fordel med nær kontakt/kort vei til  besluttende administrative og politiske 

instanser. 

o det oppleves å være godt arbeidsmiljø rundt om på virksomhetene i kommunen  

– og en har gode kolleger

o vi får gode tilbakemeldinger på tjenestene  fra brukere/pårørende

o vi har god kompetanse/gode fagfolk i fht dagens oppgaver

o det oppleves stor grad av fleksibilitet fra de ansattes side -  lite skarpe grenser 

for «hvem gjør hva» . De fleste tilpasser seg det som er behov for å få løst 

oppgavene på best mulig måte.

Svake sider

o knappe økonomiske rammer  - det oppleves som om det er dyrt og sårbart å 

være kommune på dagens størrelse. 

o Det er små oversiktlige forhold, og de ansatte  aksepterer stor grad av 

fleksibilitet for å imøtekomme brukernes behov, noe som i utgangspunktet er 

positivt, men som kan slite på i lengden fordi ens hovedfagfelt kan «forsvinne»  

i all fleksibiliteten. Ansatte som tar mange års faglig utdanning, ønsker gjerne å 

jobbe med sitt fagfelt for å bli  god og trygg, spesielt de første årene.

o Det er utfordringer med å skaffe vikar  innen alle tjenesteområder

o Utfordrende/få personer å lage gode faglige nettverk i egen/liten kommune

o det er få støtte/stabsfunksjoner som kan gi  veiledning i fht lovverk, rettigheter 

og plikter, spesielt for nytilsatte ledere 

o områder som det er pekt på at vi ikke fullt ut klarer å ivareta i dag

 rehabilitering

 tilbud til rusavhengige

 fastlege\legevakt

 plan

o et område som  pekes på som problematisk er få/manglende  karrieremuligheter 

i kommunen. Det er i hovedsak veien  om ledelse  som er tilgjengelig, ingen 

faglige karrieremuligheter. En må søke seg ut til større 

kommuner/organisasjoner for å ha slike muligheter.

1.2 Demografisk  utvikling i regionen 

Ser en på befolkningsutviklinga i  VHALD kommunene de siste 15 år  , så ser den  slik ut:
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I tall ser dette slik ut

Vefsn Herøy Alstahaug Leirfjord Dønna

2000 13553 1881 7440 2242 1582

2005 13486 1739 7398 2156 1528

2010 13388 1618 7196 2140 1431

2015 13352 1737 7454 2188 1407

Vefsn og Dønna har en nedgang i innbyggertall hele perioden, mens Herøy, Alstahaug og 
Leirfjord har en vekst siste 5 års perioden. Til sammen  for regionen 26 238 innbyggere første 
kvartal 2015.

Det er spesielt antallet eldre , spesielt 80+ , som vil ha innvirkning på  nivå og omfang av 

tjenestetilbud , spesielt  fra pleie- og omsorgstjenesten. Sykehjemstjenester f eks er dyre 

tjenester og antallet 80 + vil derfor kunne gi stor innvirkning på kommunebudsjettet.  De 

kommende 25 år  blir dette fremskrevet slik for VHALD kommunene:
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Leirfjord og Dønna kommuner får en liten nedgang de første 5-10 år, men deretter  stiger dette 

jevnt. De øvrige kommuner  stiger jevnt fra nå og fremover. Det betyr at alle kommuner, enten 

en velger å  fortsette som selvstendig kommune, eller slå seg sammen med noen andre, har ei 

stor utfordring i fht å bygge opp tjenestetilbud i samsvar med denne økningen.

1.3 Rekruttering/kompetanse:

De fleste virksomheter har gode fagfolk/god  kompetanse i fht dagens oppgaver. Det oppleves 

likevel som om  tilgjengeligheten på  fagfolk  kan være    veldig varierende.  Spesielt i fht   

fravær, ferier, høytider og vakanser i stillingene –  en situasjon som ofte er «status»   hele 

året gjennom. 

I deler av tjenesteytingen  har vi enkeltpersoner som utgjør fagkompetansen, og ved deres 

fravær har vi utfordringer med å få gjort de oppgavene som tilhører fagfeltet, f eks innenfor 

tekniske  saksbehandlingstjenester.

Rekrutteringen  går stort sett greit i dag. Det er noe varierende antall søkere tjenesteområder 

imellom. Generelt har vi  mange og gode søkere til dagens utlyste stillinger.

Men spesielt  innenfor helse-  og omsorgstjenesten pekes det  på utfordringer her, delvis 

knyttet  til økonomiske ressurser og delvis til manglende søkere med spesialkompetanse   - f 

eks  i fht kreft, diabetes, rehabilitering , demens.  Arbeidstakere med slik spesialkompetanse 

ønsker gjerne å jobbe i større , mindre sårbare fagmiljøer  - miljøer med mulighet for å utvikle 

faget sitt.  Det pekes  også på manglende kompetanse pga manglende økonomi/ nedskjæringer 

-  f eks ruskonsulent. Manglende ruskonsulent fører bl a til et ekstra press på 

hjemmesykepleien/ psykiatritjenesten, som dermed må gi  redusert tilbud til sine øvrige  

målgrupper   

Samhandlingsreformen gir allerede   i dag  behov for   utvidet arbeidskraft/ny kompetanse., 

Med etablering av KAD (kommunale akutte døgnberedskapsseng) , tidligere overføring av 
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utskrivningsklare pasienter fra spesialisthelsetjenesten   – bl a   i fht rus/psykiatri  - så øker 

dette behovet.   Begge deler krever kompetanse og tilførsel av  økonomiske ressurser

Barnehager har utfordringer  i fht å få kvalifiserte søkere til barnehagelærerstillinger.  Ca i 

2020 forventes det at vi pålegges å ha 2 barnehagelærere pr avdeling mot 1 pr avdeling i dag, 

noe som vil doble behovet vårt.

NAV/barnevern opplever  mange søkere, og at det går greit å skaffe kompetent arbeidskraft, og

de har på noen områder kompetanse som andre kommuner etterspør.

Innen skoleverket   har vi også mange og gode søkere til lærerstillinger . Her  står vi ovenfor et 

stort generasjonsskifte  i fht lærere – mye kompetanse forsvinner ut i løpet av få år - men dette  

gir oss også en mulighet for å tilpasse kompetansen for fremtidige behov.

1.4 Interkommunalt samarbeid

Leirfjord kommune er i dag del av  vel 40  interkommunale ordninger med fra 2 til 13-14  

deltakende  kommuner. Kommunene bruker mellom 5 og 8% av sine utgifter til 

interkommunalt samarbeid i dag.  Det oppleves som om vi har lite styring med 

utviklingen/kostnadsnivået/ kvalitetsnivået  i disse ordningene , og  liten  grad av politisk 

styring/involvering.  

Begrunnelsen  for de mange samarbeid er 

o Å klare å ivareta kommunens ansvar for oppgaver/tjenester

o For å sikre  bredere kompetanse/mindre sårbarhet , for å håndtere dette ansvaret

o Redusere den økonomiske  innsatsen, som   kommunene må prioritere til det 

konkrete området, sammenlignet med om vi drev dette selv

En generell tilbakemelding fra organisasjonen er  at det ansees som mest hensiktsmessig at 

alle tjenesteområder ligger  under samme ledelse, både administrativt og politisk , og ikke 

under  f eks styrer, råd osv.   Det oppleves også slik at den økningen som  enkelte 

interkommunale tjenester må ha i økonomiske ressurser, det må det finnes inndekning for 

gjennom nedskjæring   av de «ordinære»  kommunale tjenestene – uten noen form for 

«behovsprøving «  tjenestene imellom. 

For enkelte fagområde er det fra min side likevel ingen tvil om at dagens mindre kommuner 

er mer tjent med ei interkommunal ordning på en god del av de områder vi har i dag  - som 

sikrer  god kompetanse, mindre sårbarhet osv, f eks økonomisamarbeid, legevaktsamarbeid og 

brannvern.  Dette vil også gjelde for noen av de nye oppgavene som er foreslått at kommunene 

skal overta fremover.  Virksomhetene  peker   også på at en større sammenslått kommune 

med felles ledelse er å foretrekke fremfor mange/flere nye  interkommunale løsninger.

1.5 Økonomiske nøkkeltall

I KOSTRA (kommune -stat-rapportering) som brukes for å kunne  sammenligne  
kommunenes tjenester , så er kommunene fra statens side inndelt i forskjellige 
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kommunegrupper utfra folkemengde og økonomiske rammebetingelser (dvs bundne kostnader 
og frie inntekter). 
Dette for at en skal kunne sammenligne "like kommuner" . 

For HALD + Vefsn  er ingen kommuner "like" – i samme kommunegruppe .
Disse fordeler seg slik:

 Vefsn er i  kommunegruppe 8 = mellomstore kommune med lave bundne kostnader og   
             middels frie inntekter pr innbygger 

 Herøy er i kommunegruppe  3 = små kommune red middels bundne kostnader og 
høye frie   disponible  midler pr innbygger 

 Alstahaug er i kommunegruppe  11= mellomstor kommune med  middels bundne 
kostnader og  middels frie disponible inntekter pr innbygger

 Leirfjord er i  kommunegruppe  2 = små kommuner med middels bundne kostnader 
og middels frie disponible inntekter pr innbygger

 Dønna er i kommunegruppe  6 = små kommuner med høye bundne kostnader og høye 
frie inntekter pr innbygger

I utgangspunktet er dermed  ingen av kommunene direkte sammenlignbare når det gjelder
KOSTRA.   Jeg viser likevel en sammenligning  for noen av tjenestene.
Tallene  i tabellen under er hentet fra SSB  og kommunenes innrapporterte  KOSTRA tall. For 

at de skal være helt sammenlignbare, så  må innrapporteringen også være helt lik, og det er 

ikke nødvendigvis det som faktisk skjer . Så noen forbehold er det , men det gir et bilde over 

behov og  politiske prioriteringer i de forskjellige tjenestene i kommunene.

For 2014 kan følgende nøkkeltall si noe om status på de  enkelte områder i kommunene: 

Område Leirfjord Vefsn Alstahaug Herøy Dønna

Netto driftsutgifter til 

sosialtjeneste pr innbygger

5 900 2 921 3 859 2 211 Ikke 

oppgitt

% andel sos hjelpsmottaker e 

20-66 år

7,1 3,7 3,7 4,9 5,1

Netto driftsutgifter 

barnevernstjenesten  0 -17 år

17 933 10 997 16 517 11 010 Ikke 

oppgitt

Netto driftsutgifter til 

administrasjon  og styring

6 365 3 816 4 775 9 481 Ikke 

oppgitt

Andel barn  1-5 år med 

barnehageplass

79,1 90,3 93,5 89,6 89,2

Legeårsverk pr 10 000 innb 13,7 9,7 Ikke oppgitt 17,3 Ikke 
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oppgitt

Fysioterapiårsverk   pr 10 000 

innbyggere

12,9 10,5 Ikke oppgitt 10,6 Ikke 

oppgitt

Andel 80+ som er beboere i 

institusjon

15,2 12,8 13,5 8,1 18,5

Gjennomsnittlig 

gruppestørrelse  8-10 trinn

15,9 12,8 12,5 9,1 9,1

Brutto driftsutgifter pr km 

kommunal veg og gate

80 554 137 195 101 129 80 625 Ikke 

oppgitt

Netto driftsutgifter pr 

innbygger 1-5 år barnehage

116 194 141 942 148 122 134 

961

Ikke 

oppgitt

Netto driftsutgifter til 

grunnskole pr innbygger 6- 15 

år

137 921 116 530 117 521 118 

182

Ikke 

oppgitt

Netto driftsutgifter pr 

innbygger i kr kommune -

helsetjeneste

4 136 2 272 3 279 3 461 Ikke 

oppgitt

Netto driftsutgifter pr 

innbygger i kr , PLO

18 841 19 686 14 436 23 463 Ikke  

oppgitt

Ser en kun  på  selve tallene, og ikke kjenner andre faktorer som innvirker , så kan en trekke 

følgende konklusjoner:

Leirfjord kommune 

 bruker mest – og ganske mye mer -  av alle kommuner til sosialtjeneste. Vi har også en 

høyere prosentandel sosialhjelpsmottakere.

 bruker også mest til barnevernstjeneste

 ligger i øvre sjikt når det gjelder administrasjon og styring

 har middels dekning legeårsverk og høy dekning fysioterapeutårsverk

 har en større andel 80+ som bor i institusjon

 Har høyest gjennomsnittlig gruppestørrelse i skole på 8-10 trinn

 Har lavest driftsutgifter pr km kommunal veg

 Har laveste netto  utgifter pr innbygger 1-5 år til barnehage

 Har høyeste netto utgifter til  grunnskole år innbygger 6 – 15 år

 Har høyeste netto driftsutgifter pr innbyggere til kommunehelsetjeneste
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 Ligger i nedre sjiktet  netto driftsutgifter pr innbygger  for pleie og omsorgstjenesten.

Det er som sagt ikke mulig å trekke noen direkte konklusjoner om hvorfor det er slik , da  jeg 

ikke kjenner andre viktige faktorer i den enkelte kommune .  Men det kan gi et grunnlag  for 

en del diskusjoner om «forskjellighetene» som vil bli i en felles kommune, evt som må rettes 

opp dersom tilbudet skal være  «likt « i hele den nye kommunen.

1.6 Er vi istand til å utføre  dagens oppgaver i fremtiden. 

Dette spørsmålet  har både ei kvantitativ og en kvalitativ side – hvor mange innbyggere vil i 

fremtiden kreve hvor mye av dagens tjenester. 

For å klare å utføre dagens oppgaver  i fremtiden , så er det flere tjenesteområder  som peker 

på behov for tilføring av økonomiske ressurser utover dagens nivå inkl lønns – og  

prisstigning. Flere oppgaver trenger også flere administrative ressurser . Det må også  påregnes 

å knytte til seg   ny kompetanse for å ivareta dagens oppgaver 

Den enkelte virksomhetsleder har   for sine  tjenester pekt  på følgende 

o Det vil trenges en ny legeressurs /fastlegehjemmel, for å håndtere fremtidige 

behov , selv med dagens oppgaver

o Rehabilitering –   Et fagområde hvor vi etter dagens struktur er for små til å 

klare å bygge  god kompetanse.

o Helsesøstertjenesten  har kompetanse til å ivareta  dagens oppgaver  fremover, 

men vil trenge tilførsel av økonomiske midler jo flere barn som fødes/flytter hit.

o Oppvekstsentre – dersom økonomiske ressurser reduseres  i fremtiden , vil det 

bli vanskelig å opprettholde forsvarlig drift. Dette gjelder både personalmessig -

og bygning/vedlikeholdsmessig.

o Omsorgstjenesten peker på  at samhandlingsreform  allerede  har gitt   

betydelige utfordringer i fht  økonomi og kompetanse , samt at etablering av 

KAD seng gir nye behov . De er bekymret for utfordringene med  å få 

rekruttert kompetanse til  små sårbare fagmiljø

o Byggesak – det er allerede idag vanskelig  å holde alle tidsfrister , f eks føring i 

matrikkel. Det vil også kreve en s stor innsats fremover, for å holde seg faglig 

oppdatert på endring av lovverk osv.

o Plan. Dette er et område hvor vi har et ganske stort etterslep for å komme 

ajour., og ha oppdaterte arealplaner, kommunedelplaner og revidert 

kommuneplan.

o Oppmåling. Sårbart  i fht kompetanse ved fravær. Utilstrekkelig kapasitet, og 

bryter i perioden tidsfrister. Oppleves som mangelfullt at det ikke er mulig å 

arbeide i team med flere fagpersoner som arbeider med det samme.

o Kommunale veger, øvrig samferdsel, kai og brygger , bygg og eiendom. Ofte 

mangelfull kompetanse for å håndtere alle oppgaver selv, f eks anskaffelser av 
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tjenester/utstyr osv. Lovverket  her er krevende å følge  , og vi  må  i dag – og 

fremover - kjøpe tjenester eksternt og det er dyrt.

o Vannverk. Vi håndterer dagens oppgaver, men er sårbar  i fht kompetansen ved 

fravær – en situasjon som også vil vedvare dersom ikke flere har kompetanse på

området

1.7 Overta nye oppgaver i fremtiden 

I St meld 14 (2014-15) om nye oppgaver til kommunene ved en kommunereform sies 

det:  

« Ved overføring av oppgaver til større kommuner vil rammestyring, både økonomisk 

og  juridisk , ligge til grunn. Det er et overordnet mål å gi kommunesektoren gode 

rammevilkår, som kan styrke kommunene,  både som tjenesteprodusent, 

myndighetsutøvere, samfunnsutviklere og som demokratiske arena. Det legges videre 

til grunn  at overføring av nye oppgaver til kommunen , bør bidra til redusert byråkrati 

og økt effektivitet»

Regjeringen peker i denne meldingen hele tiden på «større , robuste kommuner» som 

skal overta de nye oppgavene.  Men ved å beholde generalistkommunetenkingen, så  er 

det sannsynlig at  Leirfjord kommune også  får disse oppgavene, dersom vi fortsetter 

som selvstendig kommune. Alternativt blir det slik det er antydet i 

«Oppgavemeldingen» at staten vil pålegge kommunene interkommunalt samarbeid, der  

de vurderer at  små enkeltkommuner ikke er i stand til å gi et godt nok tilbud.

I denne sak forholder jeg meg til det som konkret foreløpig er foreslått i 

oppgavemeldingen . 

Dette er ikke ferdig behandlet i Stortinget, og det antydes/utredes om flere oppgaver 

skal foreslås overført. 

Det som foreløpig er uavklart  ,  det  kun listes opp  under:

o Pleiepenger, hjelpestønad og omsorgslønn

o Fosterhjem, statlig del av barnevern, familievern(prøveprosjekter)

o Økt ansvar for rusbehandling,

o Pasienttransport

o Forenkling av utmarksforvaltning, plan- og bygningslov

o Vannscooterregulativ

o Konsesjonsbehandling av mikro, mini og små kraftverk

o Ansvarsfordeling for det offentlige vegnett
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Virksomhetslederne har gitt følgende  generelle tilbakemelding om å overta nye 

oppgaver :

o Nye oppgaver vil gi nye og relativt store utfordringer, spesielt dersom  en skal 

opprettholde Leirfjord kommune som i dag, og forutsetter at finansiering følger 

med.  Hvis finansiering ikke er på plass, vil en større kommune være bedre 

egnet /mindre sårbar i fht å påta seg disse oppgavene.

o Samtlige tjenesteområder  melder behov for tilføring av ressurser – økonomi/

kompetanse både faglig og  administrativt - dersom  de skal tilføres nye 

oppgaver. 

Spesifikke tjenesteområder:

Helsetjenester: 

o Her foreslås det at allmenntannhelsetjenesten, spesialisttannhelsetjenesten  og 

fylkeskommunens ansvar  overføres til større og mer robuste kommuner. Et helt 

nytt område for kommunen, som vi nok kan ivareta dersom det følger 

økonomiske midler med. 

o Det foreslås at større kommuner skal få ansvar for den  spesialiserte tverrfaglig 

rehabilitering som spesialisthelsetjenesten har i dag. Dette er  et område som  

egner seg svært godt til interkommunale samarbeid/større kommuner, og som 

Leirfjord kommune som  selvstendig kommune ikke vil kunne klare å 

rekruttere nok kompetanse til.

o Det foreslås at det opprettes ei forsøksordning med overføring av   distrikts-

psykiatrisk senter  til kommuner som har tilstrekkelig kompetanse og kapasitet

Psykiatritjenesten  i Leirfjord vil l ikke kunne overta DPS   ved  å fortsette som  

egen kommune. Her trenges  det spesialkompetanse og et bredt tverrfaglig 

miljø, som det er urealistisk at vi skal kunne etablere som Leirfjord kommune.

Velferdstjenester:

o For NAV foreslås det få nye oppgaver, men det skal utredes videre om/hvordan  

tiltak knyttet til varige tilrettelagte arbeidsplasser også kan overføres til 

kommunen(VTA,VTO).   Det  er verdt å merke seg at disse tiltak da vil bli 

sårbare for svingninger i kommunens økonomi, som alle øvrige tilbud/tjenester 

.  Oppgaver knyttet til basis-hjelpemidler  foreslås overført. I tillegg skal det 

være en videre utredning om øvrige tiltak som  kan overføres, samt at det 

foreslås at arbeids- og utdanningsreiser overføres til større kommuner.

Det foreslås også overført personrettede tilskudd, bl a boligrettede tilskudd. 

NAV vurderer at det vil   være mulig å påta seg oppgaver som f eks startlån og 

tilskudd. 

Det foregår samtidig ei vurdering i NAV om endring av  «kontorstrukturen»
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Dersom staten velger å fjerne stillinger fra lokale kontor til større samordna  

kontor i sine tjenesteområder, så må det tilføres både kompetanse og økonomi 

for å fortsatt håndtere dette i en egen kommune som i dag. For NAV sine 

tjenester, så vurderes behovet for å ha nærhet til tjenester for brukerne som 

svært stort.

Omsorgstjenester

o Jfr tidligere beskrivelse av økonomi/kompetanse . Vil ikke med dagens 

økonomiske og kompetanse-messige ressurser være  mulig å påta seg nye 

oppgaver

Skole/oppvekstsentre

o Ingen forslag om nye oppgaver. 

o Generasjonsskifte i lærerstaben. Dette gir et stort tap av kompetanse, men gir 

også en mulighet for å skaffe ny kompetanse , målrettet mot fremtidige 

kompetansebehov

Sentraladministrasjonen

o Vigsler/notarialbekreftelser. Kommunene foreslås å overta borgerlige vigsler , 

samt bekreftelser av underskrifter på dokumenter/kopier osv.. Dette er noe som 

, etter min vurdering, kan overtas selv om vi fortsetter som dagens kommune.

Teknikk og kultur

o Innen naturforvaltning/forurensning foreslås det at kommunene kan overta 

 Forvaltning av små verneområder

 Forby fiske etter spesifikke arter 

 Fastsette utvidet jakttid for enkelte arter

 Utslippstillatelse  for grønnsaksvaskerier, støy fra motorsportbane og 

vindmøller

o Idrettsfunksjonell forhåndsgodkjenning av svømmehaller. For øvrige anlegg er 

slik  myndighet for forhåndsgodkjenning  allerede overført til kommunene.

o Tilskudd til frivillighetssentraler foreslås overført til kommunene.

o Tilskudd til verdensarvområder

Innenfor alle disse områdene vurderes det at vi kan overta disse , også som egen kommune 

fremover.

o Nærings og miljøtiltak i jordbruket

 Tilskudd til  vei bygging og drift med taubane. Utgjør en betydelig 

arbeidsmengde , og tjenesten må styrkes
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 Tilskudd til tiltak i beiteområder. Kan i dag være 

kommuneoverskridende. Må styrke tjenesten/evt bli større kommune 

med sammenslåing av dagens kompetanse i kommunene.

Konklusjoner tjenesteyting/myndighetsutøvelse 

 Pr i dag har vi i hovedsak nok  og god kompetanse i fht dagens oppgaver , og vil kunne 

ivareta disse som selvstendig kommune  i flere år fremover.

 For å  håndtere de samme oppgavene   - med en økende grad av overføringer av  

kompetansekrevende pasientgrupper i årene fremover - vil vi sannsynligvis få 

utfordringer i fht rekruttering av kompetanse , samt styrking av økonomi , innenfor 

helse og omsorgstjenestene. Utfordringene med små sårbare  fagmiljø   vil  da 

forsterkes.  Det må  uansett kommunestruktur påregnes å bruke flere økonomiske 

ressurser innenfor helse- og omsorgssektoren de nærmeste årene.

 Vi har et godt omdømme og  har mange og gode søkere til stillinger vi lyser ut. Det vil 

mest sannsynlig bli større rift om fagfolk fremover, spesielt innenfor helse og 

omsorgssektoren hvor vi på landsbasis mangler flere titalls  tusen personer innenfor 

flere yrkesgrupper.

 Større grad av helhetstenking i mindre kommuner – ser mer på tvers av sektorer

 Det anses som  lite  problematisk å ha en organisatorisk og politisk samordning i en 

større kommune (politisk styring , sentraladministrasjon, stab osv.) , og dette vil kunne 

gi en bedre tilgjengelighet på stab/støttefunksjoner som savnes i dag. 

 Innenfor skoleverket er det to mulige scenarier  i fht dette ved en sammenslåing:

o De små oppvekstsentrene vil ikke opprettholde økonomsike midler til å gi den 

individuelle  tilretteleggingen  mot elevene som i dag

o Det vil kunne etableres spesialkompetanse i team, med en betydelig bredere 

kompetanse enn skolene har i dag. Disse vil kunne  bidra på  alle skoler , både 

store og små , på utfordringer som  i dag er vanskelige å håndtere, 

spesialundervisning osv.

 Det må tilføres økonomiske ressurser, samt ny kompetanse dersom   kommunen skal 

bestå som i dag og  samtidig overta nye oppgaver.

 Kan påta oss et fåtall av nye oppgaver som  fortsatt selvstendig kommune , dersom det 

følger økonomi med.
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Det vil  utfra denne kommunerollen   sannsynligvis være mulig å fortsette som selvstendig 

kommune noen år fremover, men jeg tror at kampen om arbeidskraften/kompetansen –

hode og hende r – vil bli ei utfordring som liten selvstendig kommune .

På kommunestyrets spørsmål om hvilke tjenester innbyggerne kan forvente seg i en større 

kommune , er det vanskelig å svare  eksakt  på . Intensjonsplanen legger opp til at skole, 

barnehage, helsetjenester, omsorgstjenester og  servicetorg med NAV tjenester samt enklere 

byggesak/andre søknader skal man kunne forvent å få  f eks på  Leland etter sammenslåing. 

Utfordringen er at ingen kan binde opp   de folkevalgte i et fremtidig kommunestyre, som vil 

stå fritt til å fatte nye beslutninger i  fremtiden.

2.0  ØKONOMI I FHT KOMMUNEREORM

Kommunenes inntektssystem  har son formål å sikre fordeling av inntektene mellom 
kommunene, slik at de kan yte et mest mulig likeverdig tilbud til innbyggerne. Dette gjøres 
ved å korrigere for ulikheter mellom kommunenes inntekt og utgiftsnivå. Slik inntektssystemet 
er utformet i dag vil derfor ikke rammetilskuddet for en ny sammenslått kommune være lik 
summen  av rammeoverføringen for de «gamle»  kommunene.  Hvordan rammetilskuddet og 
dermed de frie inntektene blir påvirket ved sammenslåing, vil være forskjellig  avhengig av 
hvilke kommuner som slår seg sammen . Gjennom inndelingstilskuddet skal kommunene 
sikres at vi ikke får reduserte rammeoverføringer  som følge av sammenslåing. Dette 
kompenserer for bortfall av basistilskudd og evt nedgang i regionalpolitiske tilskudd.  
Inndelingstilskuddet varer i en 20 årsperiode der det etter 15 år gradvis skjer en nedtrapping . 
Etter 20 år er rammetilskuddet nede på det nivået  som etter dagens vedtak skal gjelde på lang 
sikt for den nye kommunen.

Men inntektssystemet kan forandre seg i et  så langt tidsperspektiv som 20 år er , og det kan gi 
både opp og nedsvingninger i fht dagens vedtak. Regjeringen har sagt at i løpet av 2016 skal 
de legge frem forslag til nytt inntektssystem som skal gjelde fra 2017. Hvordan dette vil slå ut 
for Leirfjord kommune - dersom vi velger å fortsette som selvstendig kommune - er 
vanskelig å spå om i dag.

Skattenivået har også betydning for kommunenes inntekter. Alle kommunene i 
Telemarksforskning  sin rapport ligger på skatteinntekt under 90 prosent av 
landsgjennomsnittet . En evt sammenslåing vil derfor ikke påvirke inntektsutjevningen  over 
rammetilskuddet.

2.1 Sentralt vedtatte økonomiske rammer

De økonomiske virkemidlene for  reformperioden er klare, , bl a reformstøtte og støtte til 

engangskostnader.  For reformstøtten  er det ikke satt noe nedre krav til antall innbygger, 

tidligere signaler om minimum 10 000 er fjernet.

2.1.1 Reformstøtte
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Antall innbygger etter  sammenslåing                                                        Reform støtte
0 -14 999 innbyggere                                                            5 000  000
15 000- 29 999 innbyggere                                                          20 000  000
30 000- 49 999 innbyggere                                                          25 000 000     
Over 50 000 innbyggere                                                          30 000 000

Når det gjelder støtte til engangskostnader  knyttet til gjennomføring av reformen så avhenger 

dette av hvor mange kommuner som slår seg sammen, og hvor mange innbyggere  man da blir.

2.1.2 Engangskostnader

Antall kommuner 
og innbyggere i 
sammenslåingene

               0-19 999
            
innbyggere

             2 0-
49 999
            
innbyggere

              50-
99 999
            
innbyggere

        Over 100 
000
            
innbyggere

2 kommuner 20 mill 25 mill 30 mill 35 mill
3 kommuner 30 mill 35 mill 40 mill 45 mill
4 kommuner 40 mill 45 mill 50 mill 55 mill
5 eller flere 50 mill 55 mill 60 mill 65 mill

2.1.3 Rammetilskudd/inndelingstilskudd

Ved en sammenslåing av kommuner,  er det forventet at en kan  hente ut  «stordriftsfordeler» 

gjennom mer effektiv administrasjon og tjenesteproduksjon. Erfaringer fra tidligere 

kommunesammenslåinger viser at det er størst effektiviseringsgevinst  knyttet til 

administrasjon, unngå doble funksjoner, oppgaver, rutiner og systemer. Tabellen under  tar 

utgangspunkt i dagens utgifter i sammenlignbare størrelse på kommuner, som det de 

forskjellige alternativene vil gi – og mulig innsparingseffekt.. 

Økonomiske konsekvenser rammetilskudd + inndelingstilskudd:

Økt 
rammetilskudd

Administrativ 
sammenslåingseffekt

Administrativ 
effekt + 
rammetilskudd

Nedgang etter 
20 år

Alt 1 HALD + 
Grane, Hattfjelldal 
og Vefsn

21 mill pr år 55 mill pr år 76 mill pr år 80,5 mill pr år

Alt  2
HALD + Vefsn

12 mill pr år 35 mill pr år 47 mill pr år 53,7 mill pr år 

Alt 3 HALD 10 mill pr år 31 mill pr år 41 mill pr år 43,8 mill pr år
Alt  4 Vefsn, 
Grane, Hattfjelldal

9 mill pr år 21 mill pr år 30 mill pr år 26 ,8 mill pr 
år

Velger vi f eks Alt 2 –VHALD betyr det at vi til sammen får  12  mill kr i økte  rammetilskudd 
og fra det år vi  evt klarer å effektivisere i hht tabellen , så har vi ytterligere 47 mill  kr mer  til 
nye/økte tjenester. Men – etter 20 år vil vi da få et nedtrekk på hele 53,7 mill kr .
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Det er også mulig å sammenligne tjenestene med landsgjennomsnittet for å se evt mulige 
innsparinger.   Gjør vi dette i stedet for som over , å sammenligne med kommuner med like 
mange innbyggere som nykommunen blir,  er  det beregnet  at Leirfjord  har et mulig 
innsparingspotensiale for utvalgte tjenesteområde på  vel 14 mill .  I dette tallet  ligger bla  at 
vi først  må    øke utgifter til pleie og omsorgstjenester,  barnehage ( før siste vedtak om øking 
av plasser)  og  brann- / ulykkesvern til landsgjennomsnittet, samtidig som vi  redusere de 
øvrige tjenestene til  landsgjennomsnittet,  spesielt skole, barnevern kommunehelse samferdsel 
og kultur.

For de 4 alternativene som Telemarks har utredet vil den samme " øvelsen"  - sammenligne 
med landsgjennomsnittet , gi følgende totalinnsparing for  kommunene i de forskjellige 
alternativene:

Alt 1 ( 7 kommuner) 37 313 000
Alt 2 ( 5 kommuner) 29 285 000
Alt 3 ( 4 kommuner)     844 000
Alt 4 (v g h) 36 400 000

Dette betyr at en sammenslåing av  f eks bare HALD kommunen vil gi under 1 mill i 
innsparing på tjenesteproduksjon, dersom den nye kommunen skal legge tjenestenivået sitt på  
landsgjennomsnittet.

Det er ikke  nødvendigvis realistisk  -  eller ønskelig  - å gjennomføre en så stor 
reduksjon/effektivisering som f eks 40-50 mill kr.   Den «største « gevinsten knyttet til en 
samling av kommunene , vil  etter mitt skjønn,  være muligheten for  større fagmiljøer og 
bedre og mer fleksibelt  utnyttelse av de ressurser som kommunene samlet sett har.

2.2 Lokalt  vedtatte økonomiske rammer

2.2.1 Kommunale avgifter:

Nivået på kommunale avgifter vil bl a  være avhengig av hva en har/ velger å investere i , da 
mange avgifter skal drives til selvkost. Det er bl a  derfor ikke mulig å si noe om  på hvilket 
nivå avgiften vil ligge i en evt ny kommune. Det som kan sies noe om er hvordan det er i dag, 
samt at en kan se på  økonomiplanene  i de forskjellige kommunene for å se hva som 
planlegges investert i. Disse planene er ikke det nye kommunestyret bundet til å følge.
I tillegg er det svært mange avgifter/gebyrer som er vedtatt for de forskjellige kommuner, og 
ikke alle  kommuner har samme inndeling på avgifter/gebyrer, slik at de kan være 
sammenlignbare. Leirfjord kommune har i underkant av 200 forskjellige gebyrer/avgifter. I 
tabellen under tar jeg med noen avgifter/gebyrer , for å vise at det  er stor  forskjell 
kommunene imellom.  Forutsetningene for sammenligningen er:

 1.000 m2 tomt i sentrum, regulert til boligformål.
 120 m2 enebolig.
 5 stk. ansvarsretter i forbindelse med byggesaken, ingen sentral godkjenning.
 Tallene er uten MVA.
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 Fra og med vann til og med e-skatt er årlige gebyrer.

Fra og med fradeling , til og med ferdigattest , er gebyrene slik:
Gebyr Leirfjord Vefsn Alstahaug Herøy Dønna

Fradeling 1.700 1.500 2.429 2.310
26.104Oppmåling 16.747 19.000 13.680 18.000

Byggesaksgebyr 7.100 20.090 8.687 8.240 11.611
Ferdigattest 600 1.595 0 675 1.338
Vannavgift
Abonnement

2.085 1.520 2.046 1.710 1.808

Vannavgift 2.065 1.411 1.185 1.089 1.745
Avløp avgift 875 2.460 1.323 978 2.075
Avløp 
abonnement

777 2.080 2.358 1.426 1.700

Feiing/Tilsyn 325 516 325                     191 283
E-skatt 3.217 5.188 7.156 3.115 5.940
SUM 35.491 55.360 39.189 37.734 52.604

2.2.3 Kommunenes gjeld 

2014 Netto lånegjeld pr innbygger
Vefsn   78 391,-
Herøy 100 283,-
Alstahaug   82 108,-
Leirfjord   56 667,-
Dønna   74 204,- (2013 tall)

Det er vanskelig  å  gi ei vurdering av hvordan lånegjelda kan utvikle seg i en fremtidige 
kommune. Dette vil avhenge av hvilke kommuner en slår seg sammen med, og hvilke  behov 
som eksisterer i disse kommunene  til sammen.   Det er kun første år i økonomiplanperioden 
som er bindende. De øvrige årene kan endres  hvert år under budsjett/økonomibehandlingen

Dersom økonomiplanene   blir vedtatt år for år slik de  er planlagt  i dag, vil vi få  følgende 
økninger i renter og avdrag   :

Kommune 2016 2017 2018
Nye tiltak Renter/

avdrag
Nye tiltak Renter/

avdrag
Nye tiltak Renter/

avdrag
Vefsn 51 550 000 16 425 000 32 100 000 18 365 

000
58 850 000 34 965 000

Herøy* 0 0 0 0 0 0
Alstahaug 78 508 000 1 303 186 167 938 000 2 188 824 205 988 000 6 455 611
Leirfjord    6 550 000     622 086    2 550 000    827 705 2 080 000    814 768
Dønna 24 105 000 4 680 000 10 025 000 9 020 000 8 875 000 7 900 000
Totalt
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* Herøy kommune står med 0 i videre investeringer i økonomiplanen.   I hht kommentar fra 
rådmann  forutsetter dette:

 At det gjøres ytterligere nedskjæringer , og at det brukes forn for å få dette i balanse

 Til tross for 0 i planen, så  er det behov for og planlegges det ytterligere store 

investeringer og driftstiltak innenfor pleie og omsorgsektoren som ikke er innarbeidet. 

Et forprosjekt på dette  er ferdig i løpet av 2015.  Det dreier seg om investeringer på ca 

40-50 ml og årlig 

3.0  SAMFUNNSUTVIKERROLLEN 

Kommunen er tillagt oppgaven med å skape en helhetlig utvikling av lokalsamfunnet og gode 
levekår for innbyggerne  En viktig  faktor i fht en sammenslåing  er å få en handlekraftig 
kommune som spiller en større rolle som lokal og regional samfunnsutvikler. Antall 
innbyggere i en sammenslått kommune har  bl a betydning for  lokaliseringer av f eks statlige 
funksjoner/ arbeidsplasser, jfr sykehusdiskusjonen.  En sammenslåing vil ha positive effekter  
med tanke på å sikre bedre muligheter  for langsiktig og helhetlig planlegging og styrke 
arbeidet med samfunn og næringsutvikling . Spørreundersøkelsen som Sentio gjennomførte , 
viser  også at veldig mange i kommunene har stor tro på at akkurat denne rollen for kommunen 
vil bli bedre i en sammenslått kommune.

Viktige momenter for å utøve denne rollen er:
 God og effektiv planlegging

 Aktiv oppfølging av planleggingsprosesser

 Tilstrekkelig kompetanse og ressurser på arealplanlegging ,næringsarbeid, kulturtiltak  

og nettverksbygging

Mulighet for å stimulere til næringsutvikling og økt sysselsetting er viktige områder , som også 
krever kompetanse, gode planer og infrastruktur. Ved en sammenslåing  av kommuner i 
samme bo – og arbeidsmarkedsregion, vil en redusere   faren for å  drive konkurrerende 
næringsrettet arbeid og tiltak. En samlet næringspolitikk  kan bidra til å styrke grunnlaget for  
næringsutvikling i hele regionen, og gi en mer målrettet arealutnyttelse,  infrastruktur og 
øvrige virkemidler. Her er vi godt i gang med felles næringsplan for  de 5 kommunene som er 
med i kommunereformprosjektet , samt at Helgelandsbrua, Toven-tunnelen og  evt bedre 
kommunikasjonsløsninger mot Herøy/Dønna  inviterer til å se region under ett. I fht en ny 
sammenslått kommune, så vil både et større areal og  større innbyggertall, sannsynlig vis ha 
positiv innvirkning i kamper for å få/beholde etableringer, infrastruktur  og øvrige virkemidler 
til vår region/kommune

4.0 KOMMUNEN SOM DEMOKRATISK ARENA

En samling  av kommuner vil  føre til en lavere politisk representasjon pr innbygger , noe som 
nok oppleves mest problematisk i mindre kommuner. Dette kan utløse behov for å ta i bruk 
andre formen for innbyggermedvirkning  i tillegg til et kommunestyret .
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Dersom en  summerer sammen dagens folkevalgte i alle kommunene, og tenker at det i en 
fremtidig kommune kun skal være ett kommunestyre med betydelig færre representanter enn 
dagens til sammen, så vil innbyggernes påvirkning/deltakelse kunne bli redusert.
Dersom en tenker at det skal  gjennomføres avbøtende tiltak , f eks områdeutvalg/bydelsutvalg  
med delegert myndighet, så kan dette styrke/opprettholde  innbyggernes påvikrning/deltakelse.

Dagens lovverk  - kommuneloven - åpner allerede i dag for   en slik mulighet, så det vil ikek 
være nødvendig med lovendring for å få dette til. I paragraf 12 står det følgende:

§ 12.Kommunedelsutvalg

1. Kommunestyret kan selv opprette kommunedelsutvalg for deler av kommunen. 
Kommunestyret velger selv medlemmer og varamedlemmer til utvalget, og blant 
medlemmene leder og nestleder.

2. Kommunestyret selv kan fatte vedtak om at medlemmene til ett eller flere 
kommunedelsutvalg i kommunen skal velges av innbyggerne i vedkommende kommunedel 
(direkte valg). Der medlemmene til kommunedelsutvalget er valgt ved direkte valg, velger 
utvalget selv leder og nestleder.

3. Kommunestyret fastsetter selv kommunedelsutvalgenes arbeidsoppgaver. 
Kommunedelsutvalg kan  tildeles avgjørelsesmyndighet i alle saker vedrørende 
kommunedelen hvor ikke annet følger av lov.

4. Kommunedelsutvalget kan gi lederen, et arbeidsutvalg eller lederen av administrasjonen i 
kommunedelen myndighet til å treffe vedtak i enkeltsaker eller i typer av saker som ikke er 
av prinsipiell betydning, hvis ikke kommunestyret har bestemt noe annet.

5. Kommunestyret kan selv når som helst omorganisere eller nedlegge kommunedelsutvalg. 
Dette gjelder ikke når kommunedelsutvalget er valgt ved direkte valg.

6. For gjennomføringen av direkte valg til kommunedelsutvalg gjelder bestemmelsene i 
valgloven så langt de passer.

7. Departementet kan i forskrift gi nærmere bestemmelser om direkte valg til 
kommunedelsutvalg.

Dersom den nye kommunen bestemmer seg for  et slikt utvalg, og gjør det gjennom 
direkte valg  - hvor bare Leirfjords  innbyggere stemmer ved valget, så blir det strengt tatt 
ikke så ulikt dagens ordning – selvfølgelig avhengig av hvilken myndighet som blir 
delegert til utvalget.

Konklusjoner samfunnsutviklerrolle og demokratisk arena

Kommunen som samfunnsutvikler

o Det vil bli enklere å ha en helhetlig og langsiktig samfunnsutvikling av hele 

regionen dersom en slår seg sammen, og påvirkningskraften mot andre/sentrale 

myndighet vil bli større
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o Næringslivet vil tjene på en samordning  av innsatsen rundt næringsutvikling i 

hele regionen 

Kommunen som  demokratisk arena

o Faren for mindre innflytelse/deltakelse er  tilstede, men  dette  kan forbedres 

gjennom oppretting av kommunedelsutvalg med myndighet valgt gjennom 

direkte valg

Vedlegg:



LEIRFJORD KOMMUNE 

SAMLET SAKSFRAMSTILLING 
 

FOLKEAVSTEMNING 2015 - NY KOMMUNESTRUKTUR 

 

Saksbehandler: Britt Jonassen Arkivsak: 15/350-4 

  Arkivkode: 016  

    

   Klageadgang:  Nei 

Saksnr.: Utvalg Møtedato 

23/15 Formannskapet 16.04.2015 

17/15 Kommunestyret 29.04.2015 

 

FOLKEAVSTEMNING 2015 - NY KOMMUNESTRUKTUR 

 

Administrasjonssjefens innstilling: 

 

1. Kommunestyret vedtar at rådgivende folkeavstemning vedrørende ny kommunestruktur skal 

avholdes  søndag 13 og mandag 14. september 2015 med mulighet for stemmegivning innenfor de 

åpningstider som gjelder for kommunevalget 2015. Forhåndsstemmegivning skal kunne finne sted 

innenfor tidsrommet for den ordinære forhåndsstemmegivning for kommunevalget 2015.  

 

2. Kommunestyret vedtar at det skal være de samme stemmeberettigede (manntall) som ved 

kommunevalget 2015.  

 

3. Kommunestyret vedtar at stemmesedlene ved folkeavstemningen skal være:  

 

- JA til kommunesammenslåing.  

- NEI til kommunesammenslåing.  

- Blank stemmeseddel.  

 

4. Kommunestyret vedtar å gi valgstyret i oppgave å gjennomføre den rådgivende 

folkeavstemningen.  

 

5. Kommunestyret vedtar at statlige midler til  informasjonstiltak/folkeopplysning føres under 

ansvar 1170 Kommune og stortingsvalg med prosjektnummer 170. Folkemøter/folkeavstemming 

 Inntekter kr 100 000,- :  1170 17014 100 Ref fra  staten øremerkede midler 

 Utgifter   kr 100 000,- :  1170 11404 100 Informasjonstiltak 

 

Behandling/vedtak i Formannskapet den 16.04.2015 sak 23/15 

Behandling: 

Magnar Johnsen fremmet administrasjonssjefens innstilling. 

 

Kay Rune Nersund fremmet følgende forslag til nytt punkt 1: 

Kommunestyret vedtar at rådgivende folkeavstemning vedrørende ny kommunestruktur skal 

avholdes innen våren 2016. Det forutsettes at alle utredninger, jfr F-sak 22/15, er 

ferdigbehandlet politisk, og folkemøter avholdt før folkeavstemmingen avholdes. 

 

Punkt 2-5 som administrasjonssjefens innstilling. 
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Ved votering ble Kay Rune Nersunds forslag vedtatt med 4 mot 3 stemmer. Mindretallet 

stemte for Magnar Johnsens forslag. 

 

Vedtak: 

 

1. Kommunestyret vedtar at rådgivende folkeavstemning vedrørende ny kommunestruktur skal 

avholdes innen våren 2016.  Det forutsettes at alle utredninger, jfr F-sak 22/15, er 

ferdigbehandlet politisk, og folkemøter avholdt før folkeavstemmingen avholdes. 

 

2. Kommunestyret vedtar at det skal være de samme stemmeberettigede (manntall) som ved 

kommunevalget 2015.  

 

3. Kommunestyret vedtar at stemmesedlene ved folkeavstemningen skal være:  

 

- JA til kommunesammenslåing.  

- NEI til kommunesammenslåing.  

- Blank stemmeseddel.  

 

4. Kommunestyret vedtar å gi valgstyret i oppgave å gjennomføre den rådgivende 

folkeavstemningen.  

 

5. Kommunestyret vedtar at statlige midler til  informasjonstiltak/folkeopplysning føres under 

ansvar 1170 Kommune og stortingsvalg med prosjektnummer 170. Folkemøter/folkeavstemming 

 Inntekter kr 100 000,- :  1170 17014 100 Ref fra  staten øremerkede midler 

 Utgifter   kr 100 000,- :  1170 11404 100 Informasjonstiltak 

 

Behandling/vedtak i Kommunestyret den 29.04.2015 sak 17/15 

Behandling: 

Hans Løvmo fremmet administrasjonssjefens innstilling med endring i punkt 3 som følger: 

Kommunestyret vedtar at stemmesedlene ved folkeavstemningen skal være: 

 JA til kommunesammenslåing 

 NEI til kommunesammenslåing 

  

Hvis JA, foretrekker du at følgende kommuner slår seg sammen: 

1. Leirfjord og Alstahaug kommune 

2. HALD-kommunene 

3. HALD-kommunene og Vefsn kommune 

 

Begrunnelse for forslaget: 

De folkevalgte skal ha et best mulig grunnlag for å foreta en skjønnsom beslutning om en 

eventuell kommunesammenslåing. 

 

Ved votering ble Hans Løvmos forslag vedtatt med 10 mot 9 stemmer. Mindretallet stemte for 

formannskapets innstilling. 

 

Vedtak: 

 

1. Kommunestyret vedtar at rådgivende folkeavstemning vedrørende ny kommunestruktur skal 

avholdes søndag 13. og mandag 14. september 2015 med mulighet for stemmegivning innenfor de 
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åpningstider som gjelder for kommunevalget 2015. Forhåndsstemmegivning skal kunne finne sted 

innenfor tidsrommet for den ordinære forhåndsstemmegivning for kommunevalget 2015. 
 

2. Kommunestyret vedtar at det skal være de samme stemmeberettigede (manntall) som ved 

kommunevalget 2015.  

 

3. Kommunestyret vedtar at stemmesedlene ved folkeavstemningen skal være:  

 

- JA til kommunesammenslåing.  

- NEI til kommunesammenslåing.  

Hvis JA, foretrekker du at følgende kommuner slår seg sammen: 

1. Leirfjord og Alstahaug kommune 

2. HALD-kommunene 

3. HALD-kommunene og Vefsn kommune 

 

4. Kommunestyret vedtar å gi valgstyret i oppgave å gjennomføre den rådgivende 

folkeavstemningen.  

 

5. Kommunestyret vedtar at statlige midler til  informasjonstiltak/folkeopplysning føres under 

ansvar 1170 Kommune og stortingsvalg med prosjektnummer 170. Folkemøter/folkeavstemming 

 Inntekter kr 100 000,- :  1170 17014 100 Ref fra  staten øremerkede midler 

 Utgifter   kr 100 000,- :  1170 11404 100 Informasjonstiltak 

 

 

Bakgrunn:  

Kommunestyret behandlet kommunereformen i møte den 24 .09. 2014, og vedtok da at det skal 

avholdes rådgivende folkeavstemning i forkant av kommunestyrets avgjørelse. Med bakgrunn i 

dette vedtak må det nå avklares enkelte detaljer omkring en slik folkeavstemning.  

 

 

Saksutredning:  

Kommunestyret behandlet spørsmålet om ny kommunestruktur senest i møte den 24..09. 2014 og 

fattet da slikt vedtak under sak 39/14:  
 

1. Leirfjord kommunestyre vedtar videre deltakelse (fase 2) i kommunestrukturprosjektet.  

 

2. Leirfjord kommunestyre vedtar følgende handlingsplan for fase 2:  

 

a. Administrasjonssjefen utarbeider søknad til KMD om tilskudd på inntil kr. 100.000 for 

å 

       dekke kostnader knyttet til informasjon og folkehøring.  

            b.    Felles seminar for kommunestyrerepresentanter i de deltakende kommuner i november   

                   2014.  

             c.   Leirfjord kommune inviterer til åpne informasjons/folkemøter i første halvdel 2015, 

for å   

                   informere om kommunestrukturprosjektet og for å stimulere til debatt i forkant av  

                   kommunestyrevalget høsten 2015.  
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3. Leirfjord kommune vil ikke ta stilling til ny kommunestruktur før i neste valgperiode. 

Før vi tar stilling til spørsmålet om kommunestruktur, må det avklares om kommunene 

blir tildelt nye oppgaver i fra staten. Leirfjord kommune skal på selvstendig grunnlag 

utrede hvorvidt vi er i stand til å håndtere nye oppgaver i fra staten. Før kommunen tar 

stilling til ny kommunestruktur skal det også avklares hvilken tjenesteproduksjon 

innbyggerne i Leirfjord kan forvente seg i en større kommune, og nivået på kommunale 

avgifter. En rådgivende folkeavstemning skal avholdes i Leirfjord før kommunestyret tar 

stilling til spørsmålet om kommunesammenslåing.  

 

Spørsmålet om lokale folkeavstemninger er regulert kommuneloven, hvor § 39 b lyder slik::  

 
 Kommunestyret eller fylkesstyret kan selv bestemme at det skal avholdes rådgivende lokale 

folkeavstemninger.  

 

Kommunene og fylkeskommunene plikter å rapportere de opplysninger som departementet finner er 

nødvendig for å offentliggjøre informasjon om lokale folkeavstemninger.  

 

 

I  Overå og Bernt sin kommentarutgave av kommuneloven er det påpekt at departementet ikke 

ville gi nærmere regler om hvordan en slik folkeavstemning skal avholdes. 

 

 «Departementet meiner at det ikkje er aktuelt å lovfeste korleis slike folkerøystingar skal 

gjennomføras i praksis, sjølv om det kan vere naturleg at kommunane tek utgangspunkt i 

regelverket i vallova. Det skal framleis vere naturleg at kommunane sjølve å avgjere dette ut frå 

lokale tilhøve, til dømes om folkerøystinga skal gjelde heile eller delar av kommunen».  

 

Det er ikke adgang til å holde bindende folkeavstemninger. Kommunestyret og fylkestinget kan 

ikke fraskrive seg sitt rettslige og politiske ansvar for de beslutninger som tas.  

Kommunestyret må derfor gi nærmere retningslinjer for den vedtatte folkeavstemning.  

Kommunestyret behandler i samme møte annen sak vedrørende ny kommunestruktur -  

godkjenning av intensjonsplan og detaljert framdriftsplan, det henvises også til denne.  

 

Det er ikke bevilget midler til kommunestrukturprosjektet i årets budsjett, det må gjøres nå da 

bl.a. folkeavstemningen vil medføre kostnader.  
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Vurdering:  

 

Administrasjonssjefen vil tilrå følgende «retningslinjer» for den vedtatte folkeavstemningen:  

 

- Den avholdes søndag 13  og  mandag 14.september 2015, og med mulighet for 

stemmegivning i de stemmelokaler og innenfor de åpningstider som gjelder for 

kommunevalget 2015.  

 

-  Forhåndsstemmegivning bør sammenfalle med ordinær forhåndsstemmegivning til  

 kommunevalget, d.v.s. f.o.m. mandag 10. august t.o.m. fredag 11. september 2015.  

-  Det bør være de samme stemmeberettige (manntall) som til kommunevalget, d.v.s 18 års 

grense.  

-  Stemmetema bør være JA til kommunesammenslåing, NEI til kommunesammenslåing 

samt blanke stemmesedler.  

-  Valgstyret gis i oppgave å gjennomføre den rådgivende folkeavstemningen.  

 

Kommunen vil påføres kostnader med folkeavstemningen, både i form av ekstra annonsering, 

utarbeidelse av info-folder til husstandene, opptrykking av stemmesedler m.m. samt ekstra 

personell i stemmestyrer og tellekorps.  

Administrasjonssjefen  vil tilrå at tilskudd på kr. 100.000,-, som alle kommuner som deltar i 

kommune-reformen mottar, og som skal benyttes til folkehøring og informasjon til innbyggerne, 

benyttes til å dekke disse kostnadene.  

 

Vedlegg: 

 

 

 

 



LEIRFJORD KOMMUNE

SAMLET SAKSFRAMSTILLING

UTREDNING AV ALTERNATIVE KOMMUNESTRUKTURMODELLER I 
REGIONEN – VIDERE FRAMDRIFT

Saksbehandler: Britt Jonassen Arkivsak: 11/1459-40
Arkivkode: 026 

Klageadgang:  Nei
Saksnr.: Utvalg Møtedato
22/15 Formannskapet 16.04.2015
16/15 Kommunestyret 29.04.2015

UTREDNING AV ALTERNATIVE KOMMUNESTRUKTURMODELLER I 
REGIONEN – VIDERE FRAMDRIFT

Administrasjonssjefens innstilling:

1. Leirfjord kommune vedtar videre arbeid og framdrift  med kommunestrukturreformen 
etter foreslåtte intensjonsplan for VHALD kommunene.

Behandling/vedtak i Formannskapet den 16.04.2015 sak 22/15
Behandling:

Kay Rune Nersund fremmet følgende forslag:
Leirfjord kommune vedtar videre arbeid og fremdrift med kommunestrukturreformen etter 
følgende fremdriftsplan:

 Administrasjonen bes legge fram politisk sak om oppgavefordeling/nye oppgaver til 
kommunene, jfr Stortingsmelding fra mars 2015. Dette i hht kommunestyrevedtak i sak 
39/14: «Leirfjord kommune skal på selvstendig grunnlag utrede hvorvidt vi er i stand 
til å håndtere nye oppgaver i fra staten».

 Leirfjord kommune avventer resultatene av arbeidsgruppens (rådmenn/adm.sjef 
HALD/Vefsn) arbeid med å se på konsekvensene av sammenslåing. Når arbeidet er 
avsluttet legges saken fram til politisk behandling.

 Alle folkemøter og folkeavstemning utsettes til overnevnte saker er ferdigbehandlet 
politisk i kommunen

 Kommunestyret nedsetter en tverrpolitisk gruppe hvor alle partiene i kommunestyret er 
representert. Gruppen får i oppgave å organisere/bestemme form, innhold og 
deltagere på folkemøtene.

Magnar Johnsen fremmet administrasjonssjefens innstilling.

Ved avstemning ble Kay Rune Nersunds forslag vedtatt med 4 mot 3 stemmer. Mindretallet 
stemte for Magnar Johnsens forslag.

Vedtak:
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Leirfjord kommune vedtar videre arbeid og fremdrift med kommunestrukturreformen etter 
følgende fremdriftsplan:

 Administrasjonen bes legge fram politisk sak om oppgavefordeling/nye oppgaver til 
kommunene, jfr Stortingsmelding fra mars 2015. Dette i hht kommunestyrevedtak i sak 
39/14: «Leirfjord kommune skal på selvstendig grunnlag utrede hvorvidt vi er i stand 
til å håndtere nye oppgaver i fra staten».

 Leirfjord kommune avventer resultatene av arbeidsgruppens (rådmenn/adm.sjef 
HALD/Vefsn) arbeid med å se på konsekvensene av sammenslåing. Når arbeidet er 
avsluttet legges saken fram til politisk behandling.

 Alle folkemøter og folkeavstemning utsettes til overnevnte saker er ferdigbehandlet 
politisk i kommunen

 Kommunestyret nedsetter en tverrpolitisk gruppe hvor alle partiene i kommunestyret er 
representert. Gruppen får i oppgave å organisere/bestemme form, innhold og deltagere 
på folkemøtene.

Behandling/vedtak i Kommunestyret den 29.04.2015 sak 16/15
Behandling:

Sigvald Meisfjord fremmet administrasjonssjefens innstilling med følgende tillegg:
Ettersom det ikke får økonomiske konsekvenser kan endelig vedtak i kommunestyret utsettes. 
Dette må samordnes med de andre kommunene.

Ved votering ble Sigvald Meisfjords forslag vedtatt med 10 mot 9 stemmer. Mindretallet 
stemte for formannskapets innstilling.

Vedtak:
Leirfjord kommune vedtar videre arbeid og framdrift med kommunestrukturreformen etter 
foreslåtte intensjonsplan for VHALD-kommunene.
Ettersom det ikke får økonomiske konsekvenser kan endelig vedtak i kommunestyret utsettes. 
Dette må samordnes med de andre kommunene.

Saksutredning:

Kommunestyret behandlet sak om videre deltakelse , fase 2, i kommunestrukturprosjektet i sak 
39/14 og fattet slikt vedtak:

1. Leirfjord  kommunestyre vedtar  videre deltakelse (fase 2) i 
kommunestrukturprosjektet.

2. Leirfjord kommunestyre vedtar følgende handlingsplan for fase 2:
a. Administrasjonssjefen utarbeider søknad til KMD om tilskudd på inntil kr. 100.000 

for å dekke kostnader knyttet til informasjon og folkehøring.
b. Felles seminar for kommunestyrerepresentanter i de deltakende kommuner i 

november 2014.
c. Leirfjord  kommune inviterer til åpne informasjons/folkemøter i  første halvdel 

2015, for å informere om kommunestrukturprosjektet og for å stimulere til debatt i 
forkant av kommunestyrevalget høsten 2015.
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3. Leirfjord kommune vil ikke ta stilling til ny kommunestruktur før i neste valgperiode. 
Før vi tar stilling til spørsmålet om kommunestruktur, må det avklares om kommunene 
blir tildelt nye oppgaver i fra staten. Leirfjord kommune skal på selvstendig grunnlag 
utrede hvorvidt vi er i stand til å håndtere nye oppgaver i fra staten. Før kommunen tar 
stilling til ny kommunestruktur skal det også avklares hvilken tjenesteproduksjon 
innbyggerne i Leirfjord kan forvente seg i en større kommune, og nivået på kommunale 
avgifter. En rådgivende folkeavstemning skal avholdes i Leirfjord før kommunestyret 
tar stilling til spørsmålet om kommunesammenslåing.
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Prosessen med utredning av ny kommunestruktur er  godt i gang  og er nå  inne i fase 2.                    
Siden vedtaket  ble gjort i kommunestyret  er punkt 1 og 2 a og b  gjennomført,. Punkt 2 c  er 
under planlegging .                                                                                                                                                             
Prosjektet er organisert slik at  rådmennene/adm sjef i HALD kommunene samt Vefsn har fungert 
som arbeidsgruppe, og ordførerne i de samme kommunene har fungert som styringsgruppe. 
I sitt møte den 06. januar d.å. ble styringsgruppa (ordførerne)  for kommunestrukturprosjektet 
enige om en intensjonsplan for det videre arbeidet med kommunestruktur.                                                                                                                

I dette dokumentet skisserer man følgende mål: 

Hovedmål: 
� Etablere en livskraftig og attraktiv kommune på Helgeland. 

� Sikre en god demokratisk styring av den nye kommunen. 

� Sikre og videreutvikle kvalitet og tilgjengelighet i tjenestene til innbyggerne 

� Sikre at den nye kommunen er i stand til å påta seg nye oppgaver, jfr. ekspertutvalgets sluttrapport. 

� En viktig faktor for ny kommune vil være å få på plass en fastlandsforbindelse for Herøy og Dønna. 

Delmål: 
� Styrke grunnlaget for offensiv og samordna næringsutvikling og et rikt kulturliv i hele kommunen. 

� Styrke grunnlaget for en godt fungerende bo- og arbeidsmarkedskommune 

� Legge til rette for bred deltakelse og involvering i det politiske arbeidet, under dette vurderes 
etablering        av folkevalgte områdeutvalg. 

� Styrke kompetansen i organisasjonen for å gi innbyggerne god kvalitet på tjenestene 

� Være en utviklende og attraktiv arbeidsplass for de ansatte. 

� Opprettholde desentralisert tilgjengelighet på tjenestetilbudet 

� Styrke grunnlaget for kostnadseffektive tjenester. 

Styringsgruppen konkluderer foreløpig med at kommunesenteret legges til Mosjøen alternativt 
Sandnessjøen. Til kommunesenteret legges strategisk ledelse og spisskompetanse. 

Styringsgruppa legger også følgende til grunn :
 at en skal beholde og videreutvikle følgende tjenester i dagens kommuner:

o Barnehage
o Grunnskole
o Heldøgns omsorgstjenester
o Helsetjenester
o Servicetorg/eks sosiale tjenester/NAV , enkle tekniske tjenester mm)

 At det skal inngås en egen omstillingsavtale mellom partene  - og den enkelte 
arbeidstaker, som sikrer de ansatte videre arbeidsforhold i kommunen.
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Veien videre

Arbeidsgruppen har starta arbeidet med å konkretisere evt konsekvenser av en endring av 
kommunestruktur i fht 3 alternativ 

- Ingen endring i kommunestruktur/geografiske grenser
- HALD
- VHALD

Faktorer som  skal ses på er bl a:
 Pensjonsforpliktelser
 Økonomiplanene/investeringsbehov
 Gjeld/fond
 Gebyrer/eiendomsskatt
 Tjenestenivå og kompetansenivå – evne til å løse dagens oppgaver og fremtidige 

oppgaver
 Hvilke tjenester kjøpes i dag

Arbeidsgruppen er i dialog med aktører for bl a å få et  arbeid  med elektroniske 
spørreskjemaer  raskt i gang, slik at resultatet er klart til folkeavstemmingen. I dette arbeidet  
legges også til grunn regjeringens forslag til endringer i oppgavefordeling, som ble  klart 
20.03.15, og fremlagt i Stortingsmelding 14(2014-2015) «Kommunereformen – nye oppgaver 
til større kommuner»

Det har de siste månedene kommet flere innspill fra andre kommuner/regioner om utredninger 
av andre alternativer enn de kommuner  som intensjonsplanen omfatter,

- Sør  Helgeland som bl a har skissert en stor kommune sør for Korgfjellet
- Nesna kommune , som bla a skisserer en kystkommune , f eks HALD + Nesna
- En «indre kommune» med Vefsn, Hemnes, Grane og hattfjelldal

Det blir derfor viktig  at  kommunestyret   avklarer  den  retning det videre arbeid for Leirfjord 
kommune skal inneholde , og om det skal arbeides for en avklaring i hht intensjonsplanen fra 
styringsgruppen ,  innen 2015, eller om en skal bruke tiden frem til våren 2016 før en 
beslutning fattes. Det som bør være førende for Leirfjord kommune,  er hva som gjør oss i stand 
til å sikre en best mulig utvikling for kommunen og regionen vi bor i, samt hva som sikrer best 
mulig tjenester til våre innbyggere. I dette perspektivet må også næringslivets interesser og 
mulighet for utvikling vektlegges. 

Frem til nå har  endring i kommunestruktur primært vært drøftet på et overordnet t nivå. Det er nå  
særs viktig  å nå ut til større grupper med informasjon og involvering i prosessen , til  engasjerte  
innbyggere, ansatte, folkevalgte osv .  Evt strukturendringer må i større grad konkretiseres , 
hvordan vil nye strukturer se ut, hva er viktig for innbyggere , ansatte og folkevalgte , at nye 
strukturer skal inneholde. Hvilke muligheter og evt konsekvenser ser en i de forskjellige 
alternativer. (jfr  arbeidsgruppen svidere arbeid) 

For innbyggere , vil det  i hht vedtak i fsk sak 8/15  i møte 10.03.15 , bli avholdt  3 folkemøter i 
uke 20 og 21, samt 3 folkemøter etter sommeren. Det arbeides nå med den konkrete planleggingen 
– innledere osv. Det er litt forskjellig hvordan de folkevalgte/politiske parti involveres i 
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folkemøter.  I enkelte  kommuner  har   politiske parti /folkevalgte hatt i innledninger på 
folkemøter, i tillegg til eksterne innledere. 

Vedlegg:



LEIRFJORD KOMMUNE

SAMLET SAKSFRAMSTILLING

UTREDNING AV ALTERNATIVE KOMMUNESTRUKTURMODELLER I 
REGIONEN

Saksbehandler: Grete Nygård Arkivsak: 11/1459-4
Arkivkode: 026 

Klageadgang:  Nei
Saksnr.: Utvalg Møtedato
6/12 Formannskapet 25.01.2012

UTREDNING AV ALTERNATIVE KOMMUNESTRUKTURMODELLER I 
REGIONEN

Rådmannens innstilling:
1. Helgeland Regionråd tar initiativ til å få utredet økonomiske og tjenestemessige 

konsekvenser av alternative kommunestrukturløsninger i regionen.
2. Det oppnevnes en styringsgruppe for prosjektet som består av ordførerne i de 

deltakende kommunene.
3. Det opprettes en arbeidsgruppe som skal lede arbeidet med utredningen som skal bestå 

av rådmennene i de deltakende kommunene.
4. Prosjektet søkes fullfinansiert gjennom støtte fra Kommunal- og regionaldepartementet
5. Den enkelte kommune oppfordres til å ta stilling til deltakelse i prosjektet innen 

1.2.2012.

Vedtaket fattes med hjemmel i KL §13 (hasteparagrafen).

Behandling/vedtak i Formannskapet den 25.01.2012 sak 6/12
Behandling:

Enstemmig vedtak i samsvar med rådmannens innstilling.

Vedtak:
1. Helgeland Regionråd tar initiativ til å få utredet økonomiske og tjenestemessige 

konsekvenser av alternative kommunestrukturløsninger i regionen.
2. Det oppnevnes en styringsgruppe for prosjektet som består av ordførerne i de 

deltakende kommunene.
3. Det opprettes en arbeidsgruppe som skal lede arbeidet med utredningen som skal bestå 

av rådmennene i de deltakende kommunene.
4. Prosjektet søkes fullfinansiert gjennom støtte fra Kommunal- og regionaldepartementet
5. Den enkelte kommune oppfordres til å ta stilling til deltakelse i prosjektet innen 

1.2.2012.

Vedtaket fattes med hjemmel i KL §13 (hasteparagrafen).

Saksutredning:
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Helgeland Regionråd har i møte 1. desember 2011, sak 71/11, behandlet sak om utredning av 
alternative kommunestrukturmodeller i regionen. 
Saksframlegget er utredet av daglig leder for Helgeland Regionråd. 
Saken legges fram for politisk behandling og rådmannens innstilling er sammenfallende med 
vedtak i regionrådet. Med bakgrunn i at det ikke er ordinært kommunestyremøte før 6. mars 
2012, foreslår rådmannen at vedtak fattes av formannskapet med hjemmel i KL §13 
(hasteparagrafen).

Kommunestrukturdebatten dukker opp i svært mange sammenhenger. Ofte gjennomføres 
diskusjoner uten at det foreligger kunnskap om muligheter og konsekvenser. Basisen blir ofte 
følelser rundt kommestruktur.
Sentrale politikere løfter stadig denne debatten. Det er tydelig at denne saken kommer innover 
oss med full tyngde de nærmeste årene. Opposisjonen ønsker en tilnæring der framtidig 
kommunestruktur skal styres gjennom mer eller mindre sentrale utredninger og vedtak mens 
sittende regjering ønsker å tilrettelegge for frivillige løsninger.
Det synes imidlertid å være bred politisk enighet om at en ønsker en ny kommunestruktur i 
Norge , spørsmålet er bare hvilken tilnærming en skal ha til løsningen. Det går imidlertid mot 
en stadig bedre tilrettelegging for kommunesammenslåinger.
Regjeringen uttaler i kommuneproposisjonen for 2012 følgende til spørsmålet:

”Det er et sentralt prinsipp for regjeringen at kommunesammenslåinger skal være basert på 

frivillighet. Utgangspunktet for endringer i kommunestrukturen må være at innbyggerne og 

lokalpolitikerne selv mener at sammenslåing vil bedre tjenestetilbudet og gjøre kommunen til 

et bedre sted å bo. 

Våren 2010 økte støtten til kommuner som har vedtatt å slå seg sammen. Nå dekkes alle 

engangskostnadene som departementet vurderer som nødvendige for å få etablert en ny 

kommune. Tidligere har staten dekket mellom 40 og 60 pst. av slike ekstrakostnader. 

Departementet kan også gi støtte til utredning av konsekvenser av sammenslåing, samt støtte 

på inntil 100 000 kroner per kommune til informasjon og innbyggerhøringer før vedtak om 

sammenslåing. 

Inndelingstilskuddet i inntektssystemet er en kompensasjonsordning til sammenslåtte 

kommuner for reduksjon i rammetilskuddet som følge av kommunesammenslåinger. 

Inndelingstilskuddet gis i dag totalt i 15 år, der de siste 5 årene er en nedtrapping. Kommunal-

og regionaldepartementet foreslår å utvide perioden for inndelingstilskudd til 20 år, der de 

siste 5 årene er en nedtrapping.

Det vil uavhengig av kommunestruktur være behov for interkommunalt samarbeid. 

Utfordringen for mange kommuner, både store og små, er å tiltrekke seg arbeidskraft med 

spisskompetanse på ulike fagområder. Interkommunalt samarbeid vil kunne gjøre dette 

enklere. Det er nå etablert et regelverk som gjør at kommunene kan samarbeide om alle typer 

oppgaver. Departementet er i ferd med å ferdigstille en veileder om interkommunalt samarbeid 

der hovedvekten er lagt på vertskommunemodellen og hvilke muligheter som ligger i den. Det 

tas videre sikte på å fremme en lovproposisjon om lovfesting av en samkommunemodell.”
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Kommuner under 3000 innbyggere opplever et stadig sterkere press i økonomien. Det nye 

inntektssystemet som kom på plass for to år siden gjør småkommunene til tapere med det 

resultat at disse kommunene sliter med å holde et forsvarlig tjenestenivå og en tilstrekkelig 

bredde i tilbudet. Kommunene med størrelse 10-25000 innbyggere blir vinnere etter det nye 

inntektssystemet. Det må stilles spørsmål om dette er en bevisst styring.

Staten overfører stadig større oppgaver til kommunene. Små kommunene har ikke muligheter 

for å løse disse gjennom egen organisasjon og søker i økende grad interkommunale løsninger. 

Vi har i HALD- området etablert mange interkommunale ordninger de siste årene. Erfaringene 

med disse ordningene er at de blir mer og mer vanskelig å håndtere og en flytter i praksis 

styringen til i hovedsak de største kommunene. Større og større andel av småkommunenes 

budsjetter blir styrt av de interkommunale ordningenes kostnadsutvikling. Dermed overføres 

både den administrative styringen og mer og mer den politiske styringen ut av kommunen. 

Kompetansestillinger og ressurspersoner forsvinner fra kommunen. Det blir krevende for de få 

som blir igjen å ivareta kommunens styring på en forsvarlig måte. Utviklingen fører til en 

økonomisk og kompetansemessig utarming av småkommunene. Små- kommunene har 

allikevel sjelden noe valg.

Vi står derfor over to valg. Enten må rammevilkårene for småkommunene bedres eller så med 

det gjøres vurderinger av alternative modeller. Bedring av rammevilkårene må være en 

kontinuerlig prosess.

For å kunne gjøre gode vurderinger må det tilrettelegges slik at alle konsekvenser med 

alternative modeller blir vurdert. Dette gjelder først og fremst økonomiske konsekvenser og 

konsekvenser for tjenestetilbudet for innbyggerne. Dette er meget krevende utredninger. Det er 

imidlertid viktig å ha en lokal tilnærming. Det er en stor fare for at en utredning gjort av 

sentrale myndigheter ikke vil klare å fange opp alle viktige lokale utfordringer.

En slik utredning må ikke oppfattes som en forløper for en eventuell kommunesammenslåing. 

Det kan like gjerne være et saklig grunnlag for stå mot en sentralt press for å gjennomføre 

uheldige løsninger.

Så lenge Regjeringen legger opp til en finansiering av slike utredninger synes det åpenbart at 

en slik utredning bør gjennomføres. Hvis den sentrale politikken legges om, kan slike 

muligheter forsvinne.

En eventuell kommunesammenslåing er en omfattende operasjon. Det er derfor viktig å gjøre 

de riktige valgene på framtidig bærekraftige løsninger i en operasjon.

Samarbeidet innenfor HALD har lang tradisjon. Dette bør derfor utgjøre et alternativ. Stadig 

flere samarbeidsløsninger involverer også Vefsn, Træna og Rødøy. Det bør derfor også utredes 

et alternativ som tar med disse kommunene hvis de selv ønsker det. Vefsn bør også vurdere 

om de vil trekke sine naboer i øst inn i en slik utredning.

Siden dette etter hvert omfatter hele regionen finner jeg det riktig at regionrådet står bak og 

eier prosjektet. Det bør videre etableres en trygg og solid styring av prosjektet. Jeg finner det 

riktig at ordførerne i de involverte kommunene utgjør en styringsgruppe mens rådmennene 

danner en arbeidsgruppe der de kan spille på sine fagfolk i sine staber. Det vil også være 
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aktuelt å leie inn kompetanse for å få noen gode og objektive vurderinger utenfra. Slik 

kompetanse finnes tilgjengelig i Nordland.

Jeg forutsetter at prosjektet fullfinansieres av Kommunal- og regionaldepartementet.

Ut fra dette vil jeg invitere styret til å ta stilling til om regionrådet skal stå bak et slikt prosjekt 

med den foreslåtte styringsmodellen.

Deretter må hver kommune selv ta stilling til om de vil delta i utredningen i en eller flere 

modeller.

Målet med prosjektet er å få best mulig fakta på bordet om problemstillingen.

Prosjektet skal ikke ta stilling strukturløsninger. Det er opp til hver kommune hvordan en vil 

bruke dette materialet. Det kan være prosesser i egen kommune med folkehøringer og politiske 

prosesser i egen kommune eller flere kommuner sammen.

Det antas at prosjektet vil kreve 1-2 år utredning.



















































































































































































































































LEIRFJORD KOMMUNE 

SAMLET SAKSFRAMSTILLING 
 

GODKJENNING AV FOLKEAVSTEMMING – NY KOMMUNESTRUKTUR 

 

Saksbehandler: Britt Jonassen Arkivsak: 15/350-11 

  Arkivkode: 016 

     

   Klageadgang:  Nei 

Saksnr.: Utvalg Møtedato 

45/15 Kommunestyret 24.09.2015 

 

GODKJENNING AV FOLKEAVSTEMMING – NY KOMMUNESTRUKTUR 

 

 

Administrasjonssjefens  innstilling: 

 

Leirfjord kommuenstyre godkjenner gjennomføringen av folkeavstemmingen, og tar resultatet 

til orientering. 

 

Behandling sak nr.: 45/15 i Kommunestyret den 24.09.2015 

Behandling: 
Enstemmig vedtak i samsvar med administrasjonssjefens innstilling. 

 

 

Vedtak: 

 

Leirfjord kommunestyre godkjenner gjennomføringen av folkeavstemmingen, og tar resultatet til 

orientering. 

 

 

Saksutredning:  

 

Kommunestyret vedtok i sak 17/15 i møte 29.04.15 følgende: 

 

1. Kommunestyret vedtar at rådgivende folkeavstemning vedrørende ny kommunestruktur 

skal 

avholdes søndag 13. og mandag 14. september 2015 med mulighet for stemmegivning 

innenfor de   åpningstider som gjelder for kommunevalget 2015. Forhåndsstemmegivning 

skal kunne finne sted innenfor tidsrommet for den ordinære forhåndsstemmegivning for 

kommunevalget 2015. 

 

2.  Kommunestyret vedtar at det skal være de samme stemmeberettigede (manntall) som ved 

       kommunevalget 2015. 

 

3.  Kommunestyret vedtar at stemmesedlene ved folkeavstemningen skal være: 

        - JA til kommunesammenslåing. 

- NEI til kommunesammenslåing. 

Hvis JA, foretrekker du at følgende kommuner slår seg sammen: 
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1. Leirfjord og Alstahaug kommune 

2. HALD-kommunene 

3. HALD-kommunene og Vefsn kommune 

 

4.  Kommunestyret vedtar å gi valgstyret i oppgave å gjennomføre den rådgivende 

      folkeavstemningen. 

 

5. Kommunestyret vedtar at statlige midler til informasjonstiltak/folkeopplysning føres under       

Ansvar  1170 Kommune og stortingsvalg med prosjektnummer 170. 

Folkemøter/folkeavstemming   Inntekter kr 100 000,- : 1170 17014 100 Ref fra staten 

øremerkede midler.  Utgifter kr 100 000,- : 1170 11404 100 Informasjonstiltak 

 

Folkeavstemmingen ble gjennomført slik vedtaket tilsier.  Det ble gitt informasjon til hver 

enkelte velger om folkeavstemmingen, både  ved forhåndsstemming og på valgting. 

 

Det  var 1011  innbyggere som avleverte stemme til folkeavstemmingen om kommunestruktur, 

233 av disse under forhåndsstemmingen: 

 

285   personer stemte ja - 28, 2% 

724  personer stemte  nei. - 71, 7% 

    2  blanke   -    0.1% 

 

I fht de forslåtte alternativer ble det avgitt følgende stemmer.: 

 

1) Leirfjord og Alstahaug :   77 

2) HALD    :   96 

3) HALD + Vefsn  :   88 

4) Ja - ikke valgt alternativ :   22 

5) Ja-  kryss for flere alternativ :     2 

  En for Leirfjord og  

Alstahaug,  samt HALD 

 En for alle tre alternativer 

 



LEIRFJORD KOMMUNE

SAMLET SAKSFRAMSTILLING

SPØRREUNDERSØKELSE - KOMMUNEREFORM

Saksbehandler: Britt Jonassen Arkivsak: 15/496-5
Arkivkode: 026 

Klageadgang:  Nei
Saksnr.: Utvalg Møtedato
43/15 Formannskapet 10.06.2015
31/15 Kommunestyret 23.06.2015

SPØRREUNDERSØKELSE - KOMMUNEREFORM

Administrasjonssjefens innstilling:

Sentio`s spørreundersøkelse i VHALD kommunene om  kommunereform tas til orientering.

Behandling/vedtak i Formannskapet den 10.06.2015 sak 43/15
Behandling:

Enstemmig vedtak i samsvar med administrasjonssjefens innstilling.

Vedtak:

Sentio`s spørreundersøkelse i VHALD kommunene om  kommunereform tas til orientering

Behandling/vedtak i Kommunestyret den 23.06.2015 sak 31/15
Behandling:

Enstemmig vedtak i samsvar med formannskapets innstilling.

Vedtak:
Sentio`s spørreundersøkelse i VHALD kommunene om  kommunereform tas til orientering

Saksutredning:
HALD kommunene + Vefsn har,  i tilknytning til pågående prosjekt om mulig 
kommunesammenslåing,  fått SENTIO RESEARCH  til å gjennomføre en spørreundersøkelse 
pr tlf.
Til sammen ble  1281 personer over 15 år  intervjuet , med ei slik kommunevis fordeling:

Kommuner innbyggere
Herøy 125
Alstahaug 350
Leirfjord 220
Dønna 186
vefsn 400
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Følgende svar i % fremkom i undersøkelsen i Leirfjord kommune::

Er en enig eller uenig i fht reformen 
-  42% er enige i reformen -   41% menn og  43% kvinner
-  42% er uenige i reformen -  46% menn og 38% kvinner

 Deler en dette opp i fht alder så fordeler dette seg slik
o Uenig:

 15-25 år : 58% noe eller helt enig
 26-40 år : 45%        «
 41-50 år . 33%        «
 51-63 år : 41%        «
 Over 64 .  39%        «

o Enig
 15-25 år : 14% noe eller helt enig
 26-40 år : 33%        «
 41-50 år . 59%        «
 51-63 år : 48%        «
 Over 64 .  47%        «

 52%    ønsker en sammenslåing med en eller flere nabokommuner : 47% menn/59% 
kvinner
Og  37%   mener kommunen  skal være som i dag – 42% menn / 31% kvinner

 Blant de som ønsker sammenslåing ønsker 
- 83% Alstahaug
- 53% Dønna
- 53% Herøy
- 18% Vefsn

Hvordan en tror tjenestetilbudet vil bli i en ny kommune:

Bedre Uendret/midt på dårligere
Helsetjenester 32% 25% 38%
Eldreomsorg 24% 30% 45%
Barnehagetilbud 25% 41% 28%
Skole og SFO 28% 36% 22%
Byggesak 25% 35% 33%
Økonomisk styring 30% 31% 35%
Samfunnsutvikler 45% 28% 23%

Av øvrige spørsmål og funn kan nevnes:
 Demokratisk innflytelse: 23% tror den blir bedre,38% tror den blir uendret og 35% 

tror den blir dårligere -
 Avstand til tjenestetilbud: 75% har svart at dette er viktig, men s7%  har svart at det 

ikek er viktig
 Avstand til kommunehus/rådhus: 33%  mener dette er viktig , 35 % har svart midt 

på, og 28% mener det ikke er viktig . 
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 Fordeling av offentlige arbeidsplasser:  65% har svart at dette er viktig, mens 6% 
svarer at det ikke er viktig

 Utvikling i alle deler av kommunen: 70% mener dette er viktig, men s 8% mener det 
ikek er viktig. De  yngste innbyggeren syns i større grad enn de eldre at dette er viktig.

Ser vi på  gjennomsnittet av totaltallene for alle kommunene VHALD ,, så er disse ikke så 
langt fra Leirfjord kommune sine innbyggeres svar

 I fht hvilke kommuner en ønsker å slå seg sammen med , så varierer dette med hvor en 
bor i dag. Totalt ønskes følgende:

 Herøy 52%
 Leirfjord 49%
 Dønna 46%
 Alstahaug 33%
 Grane 27%
 Hattfjelldal 24%
 Vefsn 9%

 En noe større andel tror den demokratiske innflytelsen blir bedre – 35% mot Leirfjord 
23
Det er Alstahaug sine innbyggere som  har størst tro på at innflytelsen blir bedre, mens 
Herøy og Dønna er mer skeptiske

 I fht om tjenestene blir bedre eller ikke, så er det også Alstahaug sine innbyggere som 
har størst tro på dette, mens  innbyggerne i Leirfjord og Herøy tror de blir dårligere.

 I fht kommunen som  samfunnsutvikler så er det også Alstahaug som tror denne blir 
bedre, mens innbyggeren i Herøy er mest skeptiske til dette.

Vedlegg:



Leirfjord
kommune

Postadresse Besøksadresse E-postadresse Organisasjonsnr. NO 945034572 MVA
Leirfjord kommune Kommunehuset postmottak@leirfjord.kommune.no Innbet. av skatt: Bankgiro 6345.06.18227
8890 Leirfjord Leland Hjemmeside Kommunekassen: Bankgiro 4540.05.00103
Telefon 75 07 40 00 Telefaks 75 07 40 01 www. leirfjord.kommune.no

KS Nordland
v/Elin Bye

Saksnr. Arkivkode Saksbehandler Deres ref. Dato Gradering
11/1459-10 026 MAJ 15.04.2013

ENDRINGER I KOMMUNESTRUKTUR - FORVENTNINGER OG KRAV -
UTTALELSE FRA LEIRFJORD KOMMUNE

Jeg viser til epost fra KS Nordland den 18.02.13. Leirfjord formannskap behandlet saken i 
møte 09.04.2013 og vedtok følgende uttalelse:

Spørsmål 1:
Forventet effektiviseringsgevinst ved en eventuell sammenslåing, må komme kommunene til 
gode. Styrke virkemiddelbruken som fond til næring og samferdsel.

Spørsmål 2:
Spørsmål om sammenslåing av kommuner bør utredes regionvis. Det synliggjør konsekvenser 
bedre. Det er viktig å utrede ulike modeller. Forslag til gjennomføring bør avgjøres ved 
folkeavstemning.

Spørsmål 3:
I Nordland bør forventet folketallsutvikling, alderssammensetning, behov for framtidig 
arbeidskraft og kompetanse utredes.

Spørsmål 4:
KS kan være bindeledd mellom kommuner, fylke og stat. KS kan skape hensiktsmessige 
møtearenaer. KS kan utrede om kommunen er bærekraftig med tanke på framtidige 
utfordringer.

Leirfjord kommune har fattet vedtak om å være med på en utredning av økonomiske og 
tjenestemessige konsekvenser av alternative strukturløsninger i regionen via Helgeland 
Regionråd.
Vi slutter oss også til landstingets uttrykte forventninger til staten.

Med hilsen
Leirfjord kommune

Magnar Johnsen
ordfører



LEIRFJORD KOMMUNE

SAMLET SAKSFRAMSTILLING

KOMMUNESTRUKTURPROSJEKTET – VIDERE DELTAKELSE 2014

Saksbehandler: Britt Jonassen Arkivsak: 11/1459-16
Arkivkode: 026 

Klageadgang:  Nei
Saksnr.: Utvalg Møtedato
137/13 Formannskapet 27.11.2013
48/13 Kommunestyret 16.12.2013

KOMMUNESTRUKTURPROSJEKTET – VIDERE DELTAKELSE 2014

Administrasjonssjefens innstilling:

Leirfjord kommune vedtar  å fortsette sin deltakelse  i prosjekt «Utredning av økonomiske og 
tjenestemessige konsekvenser av alternative kommunestrukturmodeller i regionen”  i 2014.

Behandling/vedtak i Formannskapet den 27.11.2013 sak 137/13
Behandling:
Enstemmig vedtak i samsvar med administrasjonssjefens innstilling.

Vedtak:

Leirfjord kommune vedtar å fortsette sin deltakelse i prosjekt «Utredning av økonomiske og 
tjenestemessige konsekvenser av alternative kommunestrukturmodeller i regionen”  i 2014.

Behandling/vedtak i Kommunestyret den 16.12.2013 sak 48/13
Behandling:
Enstemmig vedtak i samsvar med formannskapets innstilling.

Vedtak:
Leirfjord kommune vedtar å fortsette sin deltakelse i prosjekt «Utredning av økonomiske og 
tjenestemessige konsekvenser av alternative kommunestrukturmodeller i regionen” i 2014.

Saksutredning:
Kommunestyret behandlet og vedtok deltakelse i regionrådets prosjekt «Utredning av 
økonomiske og tjenestemessige konsekvenser av alternative kommunestrukturmodeller i 
regionen» i møte 25.01.12  - sak 6/12.

Kommunene Dønna, Leirfjord, Alstahaug og Vefsn vedtok å gjennomføre prosjektet 
«Utredning av økonomiske og tjenestemessige konsekvenser av alternative 
kommunestrukturmodeller i regionen»
Det ble utarbeidet et 2- årig prosjekt, og en søkte KRD og regionalt næringsfond om midler til 
prosjektet. KRD bevilget midler for et år av gangen, og setter krav om nytt 
kommunestyrevedtak om fortsatt deltakelse for hvert søknads år.
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Søknaden for 2014 skal sendes KRD via fylkesmannen i Nordland.

Prosjektstyre: Ordfører Magnar Johnsen, Leirfjord kommune, 
Ordfører Jann Arne Løvdahl, Vefsn kommune
Ordfører Bård Anders Langø, Alstahaug kommune
Ordfører Anne Sofie Sand Mathisen, Dønna kommune, leder

Arbeidsgruppe: Rådmann Børge Toft, Alstahaug kommune, leder 
Rådmann Magne Pettersen, Vefsn kommune
Rådmann Tore Westin, Dønna kommune
Rådmann Runar Kristiansen/ Britt Jonassen, Leirfjord kommune

Det er inngått avtale med Telemarksforsking om utarbeidelse av en rapport som skal gi de 
aktuelle kommunene et faktabasert grunnlag , for videre behandling av fremtidige 
kommunestrukturløsninger i regionen.

Rapporten skal inneholde:
- Innhenting av faktagrunnlag
- Bearbeiding av faktagrunnlag
- Utredning av alternative strukturløsninger
- Utarbeidelse av rapport hvor ulike alternativer presenteres, med grunnlag for prioriteringer i 
kommunene.

Rapporten skal være ferdig våren 2014.

Når det gjelder selve beskrivelsen av  prosess og saksgangen frem til saken blir lagt frem til 
behandling, med bl a involvering av befolkning, de folkevalgte og andre naturlige  berørte 
parter , så skal dette gjennomføres i 2014. 

Prosjekt styret bestemte i juni at det skulle utredes tre alternativer, dette var: 
 Alstahaug, Vefsn, Leirfjord og Dønna +Herøy.
 Alstahaug, Leirfjord, Dønna og Herøy 
 Vefsn, Grane, Hattfjelldal og Hemnes

Telemarksforskning har tilskrevet  de berørte kommunene som ikke har vedtatt å delta i 
prosjektet om de ville delta  i utredningen. Det var ingen som hadde motforestilling mot det.

Prosjektet ble satt litt på vent til etter Stortingsvalget før å få med seg de siste føringene, og 
ikke minst om det ble endringer ift overføringer  til kommunene.

I ettertid har 3 kommuner meldt at de ikke vil la seg intervjue ift  prosjektet. Det er 
kommunene Hattfjelldal, Herøy og Hemnes.

Dette har ført til endringer og ekstra kostnader i prosjektet både, når det gjelder administrasjon,
men også  fordi en må innhente nye tall fra Statistisk  sentralbyrå, og at forutsetningene for  
Telemarskforsking blir endret

Prosjektstyret har vedtatt en  endring ,og det skal nå utredes 4 alternativ.
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Disse er: 
 Alstahaug, Vefsn, Leirfjord og Dønna +Herøy.
 Alstahaug, Leirfjord, Dønna og Herøy 
 Vefsn, Grane og Hattfjelldal 
 Alstahaug, Vefsn, Leirfjord, Dønna, Herøy Grane og Hattfjelldal.

Det skal i 2013 gjennomføres spørreundersøkelse  blant ansatte i kommunene, dette gjelder:
Kommunalsjef 1 og 2
Etatssjef (enhetsledere)
Tillitsvalgte

Endringene har ført til at det må utarbeides ny tidsplan og budsjett for prosjektet i 2014
Prosjektstyret har vedtatt at det skal fremmes kommunestyresak iht krav fra KRD når det 
gjelder fortsettelse i prosjektet i 2014.

Markedsføring /annonser + fellesmøter/prosess vil bli gjennomført i 2014, og kostnadene er 
lagt inn i budsjettet 2014.

Budsjett 
2013

Regnskap 
2013

Budsjett
2014 Sum

Adm. kostnader 25 000 85 600 50 000 135 600

Prosjektstyret og 
arbeidsgruppen

80 000 86 400 100 000 186 400

Fellesmøter/prosess/ 
seminar

150 000 4 904 294 677 299 581

Eksterne tjenester 250 000 340 000 270 000 610 000

Kontorleie 30 000 30 000 30 000 60 000

Markedsføring/annonsering 25 000 25 000 25 000

Materiell 0 1382 20 000 21 382

*)Prosjektpersonell 70 000 100 000 100 000

Reise og oppholdsutgifter 30 000 17037 30 000 47 037

Uforutsette kostnader 15 000 15 000 15 000

Adm. kostnader 675 000 565323 934 677 1 500 000

Finansiering 0

Egen finansiering 182 500 125 664 284 336 410 000

Eget personell/ressurs 170 000 170 000 210000 380000

KRD 322 500 269 659 440 341 710 000

675 000 565 323 934 677 1 500 000

Vedlegg:



LEIRFJORD KOMMUNE

SAMLET SAKSFRAMSTILLING

UTREDNING AV KOMMUNESTRUKTUR – VIDERE DELTAKELSE

Saksbehandler: Britt Jonassen Arkivsak: 11/1459-23
Arkivkode: 026 

Klageadgang:  Nei
Saksnr.: Utvalg Møtedato
46/14 Formannskapet 29.08.2014
39/14 Kommunestyret 24.09.2014

UTREDNING AV KOMMUNESTRUKTUR – VIDERE DELTAKELSE

Administrasjonssjefens innstilling:

1. Leirfjord  kommunestyre vedtar  videre deltakelse (fase 2) i 
kommunestrukturprosjektet.

2. Leirfjord kommunestyre vedtar følgende handlingsplan for fase 2:
a. Administrasjonssjefen utarbeider søknad til KMD om tilskudd på inntil kr. 100.000 

for å dekke kostnader knyttet til informasjon og folkehøring.
b. Felles seminar for kommunestyrerepresentanter i de deltakende kommuner i 

november 2014.
c. Leirfjord  kommune inviterer til åpne informasjons/folkemøter i  første halvdel 

2015, for å informere om kommunestrukturprosjektet og for å stimulere til debatt i 
forkant av kommunestyrevalget høsten 2015.

3. Leirfjord  kommunestyre vil ta endelig stilling til ny kommunestruktur i etterkant av 
kommunestyrevalget i 2015, dette i løpet av oktober måned.

Behandling/vedtak i Formannskapet den 29.08.2014 sak 46/14
Behandling:

Unni Mikalsen fremmet følgende forslag til endring i punkt 3:
Leirfjord kommunestyre vil tidligst ta stilling til ny kommunestruktur i etterkant av 
kommunestyrevalget i 2015.

Enstemmig vedtak i samsvar med administrasjonssjefens innstilling med Unni Mikalsens 
endringsforlag.

Vedtak:

1. Leirfjord  kommunestyre vedtar  videre deltakelse (fase 2) i 
kommunestrukturprosjektet.

2. Leirfjord kommunestyre vedtar følgende handlingsplan for fase 2:
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a. Administrasjonssjefen utarbeider søknad til KMD om tilskudd på inntil kr. 100.000 
for å dekke kostnader knyttet til informasjon og folkehøring.

b. Felles seminar for kommunestyrerepresentanter i de deltakende kommuner i 
november 2014.

c. Leirfjord  kommune inviterer til åpne informasjons/folkemøter i  første halvdel 
2015, for å informere om kommunestrukturprosjektet og for å stimulere til debatt i 
forkant av kommunestyrevalget høsten 2015.

3. Leirfjord  kommunestyre vil tidligst ta stilling til ny kommunestruktur i etterkant av 
kommunestyrevalget i 2015.

Behandling/vedtak i Kommunestyret den 24.09.2014 sak 39/14
Behandling:

Kay Rune Nersund fremmet innstillingen med nytt punkt 3:
Leirfjord kommune vil ikke ta stilling til ny kommunestruktur før i neste valgperiode. Før vi 
tar stilling til spørsmålet om kommunestruktur, må det avklares om kommunene blir tildelt nye 
oppgaver i fra staten. Leirfjord kommune skal på selvstendig grunnlag utrede hvorvidt vi er i 
stand til å håndtere nye oppgaver i fra staten.

Før kommunen tar stilling til ny kommunestruktur skal det også avklares hvilken 
tjenesteproduksjon innbyggerne i Leirfjord kan forvente seg i en større kommune, og nivået på 
kommunale avgifter. En rådgivende folkeavstemning skal avholdes i Leirfjord før 
kommunestyret tar stilling til spørsmålet om kommunesammenslåing.

Enstemmig vedtak i samsvar med Kay Rune Nersunds forslag.

Vedtak:
1. Leirfjord  kommunestyre vedtar  videre deltakelse (fase 2) i 

kommunestrukturprosjektet.
2. Leirfjord kommunestyre vedtar følgende handlingsplan for fase 2:

a. Administrasjonssjefen utarbeider søknad til KMD om tilskudd på inntil kr. 100.000 
for å dekke kostnader knyttet til informasjon og folkehøring.

b. Felles seminar for kommunestyrerepresentanter i de deltakende kommuner i 
november 2014.

c. Leirfjord  kommune inviterer til åpne informasjons/folkemøter i  første halvdel 
2015, for å informere om kommunestrukturprosjektet og for å stimulere til debatt i 
forkant av kommunestyrevalget høsten 2015.

3. Leirfjord kommune vil ikke ta stilling til ny kommunestruktur før i neste valgperiode. 
Før vi tar stilling til spørsmålet om kommunestruktur, må det avklares om kommunene 
blir tildelt nye oppgaver i fra staten. Leirfjord kommune skal på selvstendig grunnlag 
utrede hvorvidt vi er i stand til å håndtere nye oppgaver i fra staten. Før kommunen tar 
stilling til ny kommunestruktur skal det også avklares hvilken tjenesteproduksjon 
innbyggerne i Leirfjord kan forvente seg i en større kommune, og nivået på kommunale 
avgifter. En rådgivende folkeavstemning skal avholdes i Leirfjord før kommunestyret 
tar stilling til spørsmålet om kommunesammenslåing.
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Saksutredning:
Bakgrunn
Formannskapet  behandlet spørsmålet om å utrede ny kommunestruktur  i sak 6/12 den 
25.01.12:
Det ble fattet følgende vedtak:

1. Helgeland Regionråd tar initiativ til å få utredet økonomiske og tjenestemessige 
konsekvenser av alternative kommunestrukturløsninger i regionen.

2. Det oppnevnes en styringsgruppe for prosjektet som består av ordførerne i de 
deltakende kommunene.

3. Det opprettes en arbeidsgruppe som skal lede arbeidet med utredningen som skal bestå 
av rådmennene i de deltakende kommunene.

4. Prosjektet søkes fullfinansiert gjennom støtte fra Kommunal- og regionaldepartementet
5. Den enkelte kommune oppfordres til å ta stilling til deltakelse i prosjektet innen 

1.2.2012.

Vedtaket fattes med hjemmel i KL §13 (hasteparagrafen).

Med bakgrunn i tilsvarende vedtak i Alstahaug, Leirfjord og Vefsn kommuner ble 
Telemarksforskning engasjert til å utrede økonomiske og tjenestemessige konsekvenser ved 
alternative kommunestrukturmodeller som kan involvere flere kommuner på Helgeland.
Kommunene Hattfjelldal, Hemnes, Herøy og Grane takket nei til deltakelse.
Utredningen fra Telemarksforskning datert 10. mars d.å. samt Kommuneproposisjonen 2015 
framlagt i mai 2014 danner grunnlag for videre beslutning.

Utredning av konsekvenser av alternative kommunestrukturmodeller på Helgeland.
Telemarksforskning la fram sin utredning av konsekvenser av alternative kommunestruktur-
modeller på Helgeland i april 2014.  Styringsgruppen (ordførerne) i prosjektet behandlet 
utredningen i møte den 19.06.14 og vedtok følgende handlingsplan for det videre arbeid:

Aktivitet plan fase 2 kommunestrukturprosjekt frem til endelig beslutning i 2015:

- Prosjektstyret (ordførere) tar kontakt med de andre kommunene og spør om de vil tiltre 
prosjektet. Andre kommuners kommunestyre må vedta deltakelse.

- Felles saksframlegg til kommunestyrene. Rådmennene lager felles saksframlegg (TW 
starter arbeidet).

- Kommunale handlingsplaner der møteaktivitet i kommunen framgår. Dette skal være 
en del av saksfremlegget. Hver enkelt kommune utarbeider handlingsplan.

- Behandling i kommunestyrene høsten 2014. Den enkelte kommune gjrø vedtak om 
deltaking.

- Søknad til KMD. Hver kommune søker – ut ifra omforent mal – om midler til prosessen 
i egen kommune iht kommunestyrevedtaket.
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- Møte i prosjektstyret i oktober 2014. Gjennomgang av agenda for felles samling av 
kommunestyre-representantene i de deltakende kommunene.

- Fellesseminar for kommunestyrerepresentanter i de deltakende kommuner. I tillegg 
politisk ledelse fra KMD, FM, KS, Distriktssentret 5. november 2014 (etter åpning av 
Toventunnelen). Det arrangeres et seminar for kommunestyrerepresentantene i de 
kommunene som har vedtatt deltaking i fase 2.  Informasjon og samtaler/diskusjon 
(fellesprosjektet).

- Folkemøter i kommunene som deltar i fase 2 i perioden januar – mai 2015. 
Kommunene samkjører møtene slik at en kan hente inn ekstern innleder og dele på 
reisekostnadene osv.

Utredingen av «Konsekvenser av alternative kommunestrukturmodeller på Helgeland» som 
Telemarksforskning har utarbeidet følger som saksvedlegg. Denne ble gjennomgått på en 
felles samling for formannskapene i kommunene Alstahaug, Dønna, Leirfjord og Vefsn på 
Vega den 7. og 8. mars 2014. 
Utredningen har hatt som formål å kartlegge konsekvenser knyttet til følgende kommune-
strukturalternativer på Helgeland:

Alt. 1- Alle. 
Dette alternativ innebærer sammenslåing av 7 kommuner (Herøy, Alstahaug, Leirfjord, Vefsn, 
Grane, Hattfjelldal og Dønna)og vil gi en ny kommune med ca. 29000 innbyggere.

Alt.2 – HALD + Vefsn.
Dette alternativ innebærer sammenslåing av 5 kommuner (Herøy, Alstahaug, Leirfjord, Dønna 
og Vefsn) og vil gi en ny kommune med ca. 26000 innbyggere.

Alt.3 – HALD.
Dette alternativ innebærer sammenslåing av 4 kommuner (Herøy, Alstahaug, Leirfjord og 
Dønna) og vil gi en ny kommune med ca. 12700 innbyggere.

Alt.4 – Vefsn, Grane og Hattfjelldal.
Dette alternativ innebærer sammenslåing av 3 kommuner (Vefsn, Grane og Hattfjelldal) og vil 
gi en ny kommune med ca. 16000 innbyggere.

Telemarksforskning vurderer at alternativ 3 og 4 som de mest nærliggende og realistiske 
alternativene.
Det henvises til saksvedlegget for mer detaljerte opplysninger.

Herøy kommunestyre har i møte den 24.06.14 under sak 25/14 vedtatt å delta i de videre 
prosesser for å avklare hvorvidt det er aktuelt å slå seg sammen med nabokommuner.

Delrapport fra ekspertutvalg «Kriterier for god kommunestruktur».
Kommunal- og moderniseringsdepartementet (KMD) satte 3. januar 2014 ned et ekspertutvalg 
som skal foreslå kriterier som har betydning for oppgaveløsningen i kommunene. Dette 
ekspertutvalget la i mars 2014 fram sin delrapport «Kriterier for god kommunestruktur».
Utvalget gir følgende anbefalinger:
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1. Kommunene bør ha minst 15000 – 20000 innbyggere for å sikre en god 
oppgaveløsning.

2. Kommunestrukturen bør i større grad nærme seg funksjonelle 
samfunnsutviklingsområder.

3. Staten bør redusere detaljstyringen og ordninger for politisk deltakelse bør 
videreutvikles for å sikre gode og slagkraftige demokratiske arenaer.

Det henvises til delrapporten for detaljerte begrunnelser for ekspertutvalgets anbefalinger, jfr. 
saksmappevedlegg.
Ekspertutvalget vil fremlegge sin sluttrapport 01.12. 2014 og i denne skal utvalget vurdere 
kriterier kommunene bør oppfylle for å ivareta mulige nye oppgaver.

Kommuneproposisjonen 2015.
Stortingsproposisjon 95 (2013-2014) ble lagt fram av Regjeringen i mai 2014 og fra denne 
gjengis:

1.4. Mål for reformen.
Kommunereformen skal legge til rette for at flere kommuner slår seg sammen til større og mer robuste 
kommuner. Færre og større kommuner skal gi bedre kapasitet til å ivareta og videreutvikle lovpålagte oppgaver, 
gi bedre muligheter til å utvikle bærekraftige og gode lokalsamfunn, samt ivareta viktige frivillige oppgaver.
Generalistkommuneprinsippet er et utgangspunkt for reformen. Som et generelt prinsipp skal reformen legge et 
grunnlag for at alle kommuner kan løse sine lovpålagte oppgaver selv. Kommunestyrukturen skal legge til rette 
for en enhetlig og oversiktlig  forvaltning.
Regjeringen har følgende mål for reformen:

 Gode og likeverdige tjenester til innbyggerne.
 Helhetlig og samordnet samfunnsutvikling.
 Bærekraftig og økonomisk robuste kommuner.
 Styrket lokaldemokrati.

4.7. Organisering av reformprosessen.
I det følgende redegjøres det for fylkesmannens rolle i kommunereformen, og hvordan departementet i 
reformperioden vil bidra med støtte til fylkesvise prosjektorganisasjoner som også vil få enkelte standardiserte 
verktøy stilt til disposisjon. Med reformperioden mener vi perioden frem til nasjonale vedtak er fattet, innen 1. 
januar 2018.
Høsten 2014 vil alle landets kommuner inviteres  til å delta i prosesser med sikte på å vurdere og å avklare om 
det er aktuelt å slå seg sammen med nabokommuner. Fylkesmannen vil få ansvar for å igangsette disse 
prosessene. Det er ønskelig at de regionale prosessene gjennomføres i et samarbeid mellom fylkesmannen og KS 
regionalt.
…
Tradisjonelt har spørsmål om sammenslåinger medført store og tidkrevende utredninger og folkeavstemninger. 
Departementet ønsker å legge til rette for en mer standardiserte t organisering av arbeidet ved å etablere et 
faktagrunnlag for lokale diskusjoner, og et opplegg for å innhente synspunkter fra innbyggerne. Dette vil etter 
departementets vurdering være en mer hensiktsmessig tids- og ressursbruk både lokalt og sentralt, og vil kunne 
gi et godt beslutningsgrunnlag i de ulike kommunene.
…..
Departementet tar sikte på å utarbeide standardiserte faktaoppsett med utgangspunkt i kriteriene som er 
utarbeidet av ekspertutvalget og annen relevant tilgjengelig informasjon. En slik sammenstilling av fakta vil 
kunne gi kommunene god informasjon blant annet om utfordringer og utviklingstrekk for hver enkelt kommune 
og for regionen som helhet. Faktaoppsettet må utarbeides slik at det enkelt kan suppleres ut fra lokale og 
regionale behov og utfordringer. Faktaoppsettet vil også være et viktig verktøy for de regionale 
prosessveilederne. Departementet mener derfor det ikke lenger vil være behov for å videreføre dagens praksis 
med utredninger av enkeltstående sammenslåingsalternativer.
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Inndelingslova § 10 sier at innbyggerne bør høres før kommunestyrene gjør vedtak om en eventuell 
sammenslåing. Slike høringer kan skje ved folkeavstemning, opinionsundersøkelser, møte eller lignende. 
Tradisjonelt har det i de fleste kommuner vært gjennomført folkeavstemninger i spørsmål om 
kommunesammenslåing. Departementet vil i forbindelse med kommunereformen utarbeide et opplegg for 
spørreundersøkelser som kommunene vil få tilbud om å bruke i høringen av innbyggerne. Spørsmål som kan 
være aktuelle i en slik spørreundersøkelse kan for eksempel være knyttet til hvilke forventninger innbyggerne har 
til det fremtidige tjenestetilbudet, hvordan de ser på potensialet for utvikling og vekst, og hvordan de forholder 
seg til ulike sammenslåingsalternativer. Dette vil etter departementets syn gi kommunestyrene et bredere og 
bedre beslutningsgrunnlag enn hva som er mulig i en rådgivende folkeavstemning.
Det vil fortsatt være opp til kommunene selv å avgjøre om de ønsker å spørre om innbyggernes råd ved 
folkeavstemning eller benytte en spørreundersøkelse. Departementet vil dekke inntil 100000 kroner til hver 
kommune i forbindelse med høring av og informasjon til innbyggerne.

4.8. Fremdriftsplan og milepæler.
Det legges opp til at de regionale prosessene starter opp høsten 2014 og avsluttes ved utgangen av 2016. Det er 
viktig at kommunene kommer i gang med diskusjonene om sammenslåing høsten 2014 selv om ikke alle 
komponentene i reformen er kjent på dette tidspunktet. Departementet tar som utgangspunkt at kommunene vil ha 
behov for om lag et år på å drøfte utfordrings- og mulighetsbildet før det fattes vedtak om hvilke kommuner de vil 
slå seg sammen med. Regjeringen tar sikte på å legge fram en melding til Stortinget våren 2015 med forslag til 
nye oppgaver til robuste kommuner. Stortinget vil dermed ha behandlet forslaget før kommunene oppsummer 
sine prosesser og gjør vedtak om sammenslåing.
….
Erfaringene fra de siste sammenslåingene tilsier a tdet lokalt er behov for minimum halvannet år fra det fattes 
nasjonale vedtak om sammenslåing, til sammenslåingen trer i kraft, selv om dette varierer mellom ulike 
sammenslåinger. For kommuner som fatter vedtak tidlig i kommunereformperioden, mener departementet at det 
er viktig at disse gis mulighet til å starte selve sammenslåingsprosessene på et tidlig tidspunkt. En sammenslåing 
vil alltid tre i kraft ved et årsskifte. Det er vanlig at sammenslåinger gjennomføres ved årsskiftet etter et 
kommunestyre- eller stortingsvalg, men det er ingen forutsetning.
..
Departementet legger opp til to ulike løp i reformperioden, slik det beskrives nedenfor:

Kommuner som vedtar sammenslåing høsten 2015: kongelig resolusjon.
Kongen i statsråd har myndighet til å vedta sammenslåinger der kommunene er enige. For kommuner som gjør 
kommunestyrevedtak i løpet av høsten 2015, vil departementet legge til rette for at sammenslåing skal kunne 
vedtas på nasjonalt nivå i løpet av våren 2016. Et slikt løp tilsier at disse sammenslåingene vil kunne tre i kraft 
fra 1. januar 2018.
….
Regjeringen planlegger å fremme en samlet proposisjon til Stortinget om ny kommunestruktur våren 2017. 
Kommunale vedtak som fattes høsten 2015, men som ikke følges opp av kongelig resolusjon våren 2016, vil også 
bli inkludert i proposisjonen.
I utarbeidelsen av beslutningsgrunnlaget for Stortinget vil det bli lagt til grunn at enkeltkommuner ikke skal 
kunne stanse endringer som er ønsket og hensiktsmessige ut fra regionale og nasjonale hensyn. I proposisjonen 
vil det dermed kunne foreslås sammenslåinger av kommuner som avviker fra de lokale vedtakene.
Departementet legger til grunn at sammenslåingene som et utgangspunkt vil iverksettes senest fra 1. januar 
2020.

4.9. Økonomiske virkemidler.
Rammene for økonomisk kompensasjon ved sammenslåing er slått fast i inndelingslova § 15:

Ved samanslåing av kommunar eller fylke gir staten delvis kompensasjon for eingongskostnader som er diekte 
knytte til samanslåingsprosessen. I ein overgangsperiode gir staten også kompensasjon for bortfall av 
rammetilskot.

Departementet dekker i dag nødvendige engangskostnader i sammenslåingsprosessen, og kommunene blir 
kompensert for tap av framtidige statlige tilskudd i en overgangsperioden på 20 år. Det har også vært gitt støtte 
til ulike infrastrukturprosjekt i forbindelse med kommunesammenslåinger.
….
Inndelingstilskuddet i inntektssystemet kompenserer sammenslåtte kommuner for en reduksjon i rammetilskuddet 
som en følge av sammenslåingen. Kommunene gis full kompensasjon for tap av basistilskuddet, som er et fast 
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beløp pr. kommunene, og netto nedgang i samlede regionalpolitiske tilskudd. Kommuner som får høyere 
arbeidsgiveravgift som følge av sammenslåing kan i tillegg få kompensasjon for dette. Den nye kommunen mottar 
fullt inndelingstilskudd i 15 år, før tilskuddet deretter trappes ned over fem år.

4.9.1. Økonomsike virkemidler i reformperioden.
For å legge til rette for overgangen til en ny kommune for kommuner som slår seg sammen, vil regjeringen 
benytte positive økonomiske virkemidler som kan stimulere til kommunesammenslutning i reformperioden. 
Departementet vil dekke nødvendige engangskostnader ved sammenslåingen etter en standardisert modell, 
kommuner som slår seg sammen vil kunne få reformstøtte for å lette overgangen til en ny kommune, og dagens 
ordning med inndelingstilskuddet videreføres. Virkemidlene gjøres gjeldende for kommuner som slår seg sammen 
i reformperioden, det vil si sammenslåinger der det er fattet nasjonale vedtak innen 1.1. 2018.

Tabell 4.2 Modell for dekning av engangskostnader i reformperioden (kroner).

Antall kommuner og 
innbyggere i sammenslåingen

0-19999 
innbyggere

20-49999 
innbyggere

50-99999 
innbyggere

Over 100000 
innbygere

2 kommuner 20.000.000 25.000.000 30.000.000 35.000.000

3 kommuner 30.000.000 35.000.000 40.000.000 45.000.000

4 kommuner 40.000.000 45.000.000 50.000.000 55.000.000

5 eller flere kommuner 50.000.000 55.000.000 60.000.000 65.000.000

Tabell 4.3. Modell for reformstøtte i reformperioden (kroner).

Antall innbyggere i sammenslåingen Reformstøtte

0 – 10.000 innbyggere 0

10 – 14.999 innbyggere 5.000.000

15 – 29.999 innbyggere 20.000.000

30 – 49.999 innbyggere 25.000.000

Over 50.000 innbyggere 30.000.000

Når det gjelder mer utfyllende kommentarer knyttet til mål, organisering av reformprosessen, 
fremdriftsplan og milepæler samt økonomiske virkemidler så henvises det til 
Kommuneproposisjonen som er tilgjengelig på nett (www.regjeringen.no).

Vurdering:
Det synes klart at regjeringen har bestemt seg for å gjennomføre endringer i 
kommunestrukturen og har derfor iverksatt kommunereformen. 
Det synes også som om at det kan være fordelaktig å være med innenfor reformperioden, dette 
med tanke på å oppnå økonomiske stimuleringsmidler.

Økonomibilde i form av engangstilskudd for de tre sammenslåingsalternatvene som gjelder 
Dønna kommune kan gjengis slik (kroner):

Alt.1 (Alle) Alt.2 (HALD+Vefsn) Alt. 3 (HALD)

Dekning engangskostnader 55.000.000 55.000.000 40.000.000

Reformstøtte 20.000.000 20.000.000 5.000.000

Sum 75.000.000 75.000.000 45.000.000



Side 8 av 8

I tillegg kommer økt rammetilskudd i 15 år for ny kommune sammenlignet med dagens 
kommuner (kroner), jfr. Telemarksforskning sin utredning kap. 5.2:

Alt.1 (Alle) Alt.2 
(HALD+Vefsn)

Alt. 3 (HALD)

Økt rammetilskudd 307.700.000 179.500.000 143.900.000

Reduksjon pr. år etter 20 år - 80.500.000 -53.700.000 - 43.800.000

I tillegg kommer mulige innsparinger/effektiviseringsgevinster på administrasjon, jfr. 
Telemarksforskning sin utredning kap. 5.9:

Alt.1 (Alle) Alt.2 
(HALD+Vefsn)

Alt. 3 (HALD)

Årlig gevinst 54.490.000 34.388.000 31.456.000

Har valgt å sammenligne med Rana kommune for alt. 1 og 2, og  med Vefsn for alt.3.

Som dette viser så synes det å være et betydelig økonomisk besparingspotensiale ved 
sammenslåing som kan benyttes til styrka tjenesteproduksjon og utviklingstiltak.

Administrasjonssjef  vil tilrå at kommunestyret vedtar å delta videre i 
kommunestrukturprosjektet på Helgeland og man vil ta endelig stilling til hvilke kommuner 
man bør/skal slåes i hop med etter kommunestyrevalget høsten 2015 slik at man kommer 
innenfor reformperioden og at sammenslåing kan iverksettes 01.01. 2018.

Det er viktig at det i forkant av endelig beslutning i oktober 2015 at det gjennomføres en 
grundig og inkluderende prosess hvor befolkningen i kommunen trekkes inn, dette bør skje 
gjennom informasjonsmøter og folkemøte. I tillegg kan  kommunen benytte seg av den 
«verktøykasse» som utarbeides sentralt, både med faktaoppsett og spørreundersøkelser rettet 
mot kommunens innbyggere. Alternativt kan folkeavstemming gjennomføres.
Det aller viktigste tiltaket er imidlertid at spørsmålet om kommunesammenslåing blir et 
sentralt spørsmål under valgkampen for kommunestyrevalget 2015 og at alle partiene i 
kommunen bidrar til dette. Dette vil engasjere velgerne og bidra til en god og demokratisk 
prosess.

Vedlegg:
1. «Konsekvenser av alternative kommunestrukturmodeller på Helgeland», utredning 

utarbeidet av Telemarksforskning.

Saksmappevedlegg:
1. «Kriterier for god kommunestruktur» - delrapport fra KMD datert mars 2014.
2. St.prop. 95 (2013 – 2014) «Kommuneproposisjonen 2015». 
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UTREDNING AV ALTERNATIVE KOMMUNESTRUKTURMODELLER I 
REGIONEN – VIDERE FRAMDRIFT

Administrasjonssjefens innstilling:

1. Leirfjord kommune vedtar videre arbeid og framdrift  med kommunestrukturreformen 
etter foreslåtte intensjonsplan for VHALD kommunene.

Behandling/vedtak i Formannskapet den 16.04.2015 sak 22/15
Behandling:

Kay Rune Nersund fremmet følgende forslag:
Leirfjord kommune vedtar videre arbeid og fremdrift med kommunestrukturreformen etter 
følgende fremdriftsplan:

 Administrasjonen bes legge fram politisk sak om oppgavefordeling/nye oppgaver til 
kommunene, jfr Stortingsmelding fra mars 2015. Dette i hht kommunestyrevedtak i sak 
39/14: «Leirfjord kommune skal på selvstendig grunnlag utrede hvorvidt vi er i stand 
til å håndtere nye oppgaver i fra staten».

 Leirfjord kommune avventer resultatene av arbeidsgruppens (rådmenn/adm.sjef 
HALD/Vefsn) arbeid med å se på konsekvensene av sammenslåing. Når arbeidet er 
avsluttet legges saken fram til politisk behandling.

 Alle folkemøter og folkeavstemning utsettes til overnevnte saker er ferdigbehandlet 
politisk i kommunen

 Kommunestyret nedsetter en tverrpolitisk gruppe hvor alle partiene i kommunestyret er 
representert. Gruppen får i oppgave å organisere/bestemme form, innhold og 
deltagere på folkemøtene.

Magnar Johnsen fremmet administrasjonssjefens innstilling.

Ved avstemning ble Kay Rune Nersunds forslag vedtatt med 4 mot 3 stemmer. Mindretallet 
stemte for Magnar Johnsens forslag.

Vedtak:
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Leirfjord kommune vedtar videre arbeid og fremdrift med kommunestrukturreformen etter 
følgende fremdriftsplan:

 Administrasjonen bes legge fram politisk sak om oppgavefordeling/nye oppgaver til 
kommunene, jfr Stortingsmelding fra mars 2015. Dette i hht kommunestyrevedtak i sak 
39/14: «Leirfjord kommune skal på selvstendig grunnlag utrede hvorvidt vi er i stand 
til å håndtere nye oppgaver i fra staten».

 Leirfjord kommune avventer resultatene av arbeidsgruppens (rådmenn/adm.sjef 
HALD/Vefsn) arbeid med å se på konsekvensene av sammenslåing. Når arbeidet er 
avsluttet legges saken fram til politisk behandling.

 Alle folkemøter og folkeavstemning utsettes til overnevnte saker er ferdigbehandlet 
politisk i kommunen

 Kommunestyret nedsetter en tverrpolitisk gruppe hvor alle partiene i kommunestyret er 
representert. Gruppen får i oppgave å organisere/bestemme form, innhold og deltagere 
på folkemøtene.

Behandling/vedtak i Kommunestyret den 29.04.2015 sak 16/15
Behandling:

Sigvald Meisfjord fremmet administrasjonssjefens innstilling med følgende tillegg:
Ettersom det ikke får økonomiske konsekvenser kan endelig vedtak i kommunestyret utsettes. 
Dette må samordnes med de andre kommunene.

Ved votering ble Sigvald Meisfjords forslag vedtatt med 10 mot 9 stemmer. Mindretallet 
stemte for formannskapets innstilling.

Vedtak:
Leirfjord kommune vedtar videre arbeid og framdrift med kommunestrukturreformen etter 
foreslåtte intensjonsplan for VHALD-kommunene.
Ettersom det ikke får økonomiske konsekvenser kan endelig vedtak i kommunestyret utsettes. 
Dette må samordnes med de andre kommunene.

Saksutredning:

Kommunestyret behandlet sak om videre deltakelse , fase 2, i kommunestrukturprosjektet i sak 
39/14 og fattet slikt vedtak:

1. Leirfjord  kommunestyre vedtar  videre deltakelse (fase 2) i 
kommunestrukturprosjektet.

2. Leirfjord kommunestyre vedtar følgende handlingsplan for fase 2:
a. Administrasjonssjefen utarbeider søknad til KMD om tilskudd på inntil kr. 100.000 

for å dekke kostnader knyttet til informasjon og folkehøring.
b. Felles seminar for kommunestyrerepresentanter i de deltakende kommuner i 

november 2014.
c. Leirfjord  kommune inviterer til åpne informasjons/folkemøter i  første halvdel 

2015, for å informere om kommunestrukturprosjektet og for å stimulere til debatt i 
forkant av kommunestyrevalget høsten 2015.
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3. Leirfjord kommune vil ikke ta stilling til ny kommunestruktur før i neste valgperiode. 
Før vi tar stilling til spørsmålet om kommunestruktur, må det avklares om kommunene 
blir tildelt nye oppgaver i fra staten. Leirfjord kommune skal på selvstendig grunnlag 
utrede hvorvidt vi er i stand til å håndtere nye oppgaver i fra staten. Før kommunen tar 
stilling til ny kommunestruktur skal det også avklares hvilken tjenesteproduksjon 
innbyggerne i Leirfjord kan forvente seg i en større kommune, og nivået på kommunale 
avgifter. En rådgivende folkeavstemning skal avholdes i Leirfjord før kommunestyret 
tar stilling til spørsmålet om kommunesammenslåing.
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Prosessen med utredning av ny kommunestruktur er  godt i gang  og er nå  inne i fase 2.                    
Siden vedtaket  ble gjort i kommunestyret  er punkt 1 og 2 a og b  gjennomført,. Punkt 2 c  er 
under planlegging .                                                                                                                                                             
Prosjektet er organisert slik at  rådmennene/adm sjef i HALD kommunene samt Vefsn har fungert 
som arbeidsgruppe, og ordførerne i de samme kommunene har fungert som styringsgruppe. 
I sitt møte den 06. januar d.å. ble styringsgruppa (ordførerne)  for kommunestrukturprosjektet 
enige om en intensjonsplan for det videre arbeidet med kommunestruktur.                                                                                                                

I dette dokumentet skisserer man følgende mål: 

Hovedmål: 
� Etablere en livskraftig og attraktiv kommune på Helgeland. 

� Sikre en god demokratisk styring av den nye kommunen. 

� Sikre og videreutvikle kvalitet og tilgjengelighet i tjenestene til innbyggerne 

� Sikre at den nye kommunen er i stand til å påta seg nye oppgaver, jfr. ekspertutvalgets sluttrapport. 

� En viktig faktor for ny kommune vil være å få på plass en fastlandsforbindelse for Herøy og Dønna. 

Delmål: 
� Styrke grunnlaget for offensiv og samordna næringsutvikling og et rikt kulturliv i hele kommunen. 

� Styrke grunnlaget for en godt fungerende bo- og arbeidsmarkedskommune 

� Legge til rette for bred deltakelse og involvering i det politiske arbeidet, under dette vurderes 
etablering        av folkevalgte områdeutvalg. 

� Styrke kompetansen i organisasjonen for å gi innbyggerne god kvalitet på tjenestene 

� Være en utviklende og attraktiv arbeidsplass for de ansatte. 

� Opprettholde desentralisert tilgjengelighet på tjenestetilbudet 

� Styrke grunnlaget for kostnadseffektive tjenester. 

Styringsgruppen konkluderer foreløpig med at kommunesenteret legges til Mosjøen alternativt 
Sandnessjøen. Til kommunesenteret legges strategisk ledelse og spisskompetanse. 

Styringsgruppa legger også følgende til grunn :
 at en skal beholde og videreutvikle følgende tjenester i dagens kommuner:

o Barnehage
o Grunnskole
o Heldøgns omsorgstjenester
o Helsetjenester
o Servicetorg/eks sosiale tjenester/NAV , enkle tekniske tjenester mm)

 At det skal inngås en egen omstillingsavtale mellom partene  - og den enkelte 
arbeidstaker, som sikrer de ansatte videre arbeidsforhold i kommunen.
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Veien videre

Arbeidsgruppen har starta arbeidet med å konkretisere evt konsekvenser av en endring av 
kommunestruktur i fht 3 alternativ 

- Ingen endring i kommunestruktur/geografiske grenser
- HALD
- VHALD

Faktorer som  skal ses på er bl a:
 Pensjonsforpliktelser
 Økonomiplanene/investeringsbehov
 Gjeld/fond
 Gebyrer/eiendomsskatt
 Tjenestenivå og kompetansenivå – evne til å løse dagens oppgaver og fremtidige 

oppgaver
 Hvilke tjenester kjøpes i dag

Arbeidsgruppen er i dialog med aktører for bl a å få et  arbeid  med elektroniske 
spørreskjemaer  raskt i gang, slik at resultatet er klart til folkeavstemmingen. I dette arbeidet  
legges også til grunn regjeringens forslag til endringer i oppgavefordeling, som ble  klart 
20.03.15, og fremlagt i Stortingsmelding 14(2014-2015) «Kommunereformen – nye oppgaver 
til større kommuner»

Det har de siste månedene kommet flere innspill fra andre kommuner/regioner om utredninger 
av andre alternativer enn de kommuner  som intensjonsplanen omfatter,

- Sør  Helgeland som bl a har skissert en stor kommune sør for Korgfjellet
- Nesna kommune , som bla a skisserer en kystkommune , f eks HALD + Nesna
- En «indre kommune» med Vefsn, Hemnes, Grane og hattfjelldal

Det blir derfor viktig  at  kommunestyret   avklarer  den  retning det videre arbeid for Leirfjord 
kommune skal inneholde , og om det skal arbeides for en avklaring i hht intensjonsplanen fra 
styringsgruppen ,  innen 2015, eller om en skal bruke tiden frem til våren 2016 før en 
beslutning fattes. Det som bør være førende for Leirfjord kommune,  er hva som gjør oss i stand 
til å sikre en best mulig utvikling for kommunen og regionen vi bor i, samt hva som sikrer best 
mulig tjenester til våre innbyggere. I dette perspektivet må også næringslivets interesser og 
mulighet for utvikling vektlegges. 

Frem til nå har  endring i kommunestruktur primært vært drøftet på et overordnet t nivå. Det er nå  
særs viktig  å nå ut til større grupper med informasjon og involvering i prosessen , til  engasjerte  
innbyggere, ansatte, folkevalgte osv .  Evt strukturendringer må i større grad konkretiseres , 
hvordan vil nye strukturer se ut, hva er viktig for innbyggere , ansatte og folkevalgte , at nye 
strukturer skal inneholde. Hvilke muligheter og evt konsekvenser ser en i de forskjellige 
alternativer. (jfr  arbeidsgruppen svidere arbeid) 

For innbyggere , vil det  i hht vedtak i fsk sak 8/15  i møte 10.03.15 , bli avholdt  3 folkemøter i 
uke 20 og 21, samt 3 folkemøter etter sommeren. Det arbeides nå med den konkrete planleggingen 
– innledere osv. Det er litt forskjellig hvordan de folkevalgte/politiske parti involveres i 
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folkemøter.  I enkelte  kommuner  har   politiske parti /folkevalgte hatt i innledninger på 
folkemøter, i tillegg til eksterne innledere. 

Vedlegg:



LEIRFJORD KOMMUNE

SAMLET SAKSFRAMSTILLING

FRAMTIDIG KOMMUNESTRUKTUR – VIDERE PROSESS

Saksbehandler: Britt Jonassen Arkivsak: 11/1459-56
Arkivkode: 026 

Klageadgang:  Nei
Saksnr.: Utvalg Møtedato
75/15 Formannskap 30.11.2015
88/15 Kommunestyre 17.12.2015

FRAMTIDIG KOMMUNESTRUKTUR – VIDERE PROSESS

Administrasjonssjefens innstilling:

Alternativ 1.  VHALD prosjektet avsluttes, og det arbeides ikke videre med alternativ 
                      kommunestruktur på nåværende tidspunkt

Alternativ 2: VHALD prosjektet avsluttes, og det arbeides videre med følgende alternativer
           …………………

                       …………………
                       …………………

Behandling/vedtak i Formannskapet den 30.11.2015 sak 75/15
Behandling:
Administrasjonssjefen orienterte om Fylkesmannens tenkning vedr. endringer i framtidig 
kommunestruktur.

Ivan Haugland fremmet følgende forslag til vedtak:
 Kommunestyret tar resultatet av folkeavstemning til etterretning og avslutter VHALD 

prosjektet
 Kommunestyret vil gjøre ny vurdering av fremtidig kommunestruktur når endret 

oppgavefordeling og inntektssystem er vedtatt av Stortinget
 Gjennomføres ny utredning om fremtidig kommunestruktur skal det også avholdes ny 

folkeavstemning

Ivan Hauglands forslag ble enstemmig vedtatt.

Vedtak:

 Kommunestyret tar resultatet av folkeavstemning til etterretning og avslutter VHALD 
prosjektet

 Kommunestyret vil gjøre ny vurdering av fremtidig kommunestruktur når endret 
oppgavefordeling og inntektssystem er vedtatt av Stortinget

 Gjennomføres ny utredning om fremtidig kommunestruktur skal det også avholdes ny 
folkeavstemning
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Behandling/vedtak i Kommunestyret den 17.12.2015 sak 88/15
Behandling:

Enstemmig vedtak i samsvar med formannskapets innstilling.

Vedtak:

 Kommunestyret tar resultatet av folkeavstemning til etterretning og avslutter VHALD 
prosjektet

 Kommunestyret vil gjøre ny vurdering av fremtidig kommunestruktur når endret 
oppgavefordeling og inntektssystem er vedtatt av Stortinget

 Gjennomføres ny utredning om fremtidig kommunestruktur skal det også avholdes ny 
folkeavstemning

Saksutredning:

Kommunestyret vedtok i sak  16/15  den 29.04.15 følgende:
«Leirfjord kommune vedtar videre arbeid og framdrift med kommunestrukturreformen etter 
foreslåtte intensjonsplan for VHALD-kommunene.
Ettersom det ikke får økonomiske konsekvenser kan endelig vedtak i kommunestyret utsettes. 
Dette må samordnes med de andre kommunene.»     

Det er ingen kommuner som har bedt om at vedtaket utsettes til 2016.
Dønna Kommune har vedtatt å ikke  arbeide videre , hverken med det pågående prosjekt eller 
andre prosjekt. I de øvrige kommunene – Herøy, Vefsn ,Alstahaug – er signalene både 
administrativt og politisk at det ikke  arbeides videre med det pågående prosjekt. Disse 
kommuner behandler også sak i kommunestyre i desember 2015.

I prosessen er det kommet resultat fra Sentio sin spørreundersøkelse, administrasjonssjefens 
utredning og  resultat av folkeavstemming. Alt dette er behandlet i kommunestyret.

I samme møte  i april 2015 vedtok kommunestyret i sak 17/15 å gjennomføre ei 
folkeavstemming og i møte 24.09.15  i sak 45/15 vedtok kommunestyret følgende

«Leirfjord kommunestyre godkjenner gjennomføringen av folkeavstemmingen, og tar 
resultatet til orientering.»

Resultatet av folkeavstemmingen ble : 
285   personer stemte ja - 28, 2%
724  personer stemte  nei. - 71, 7%
    2  blanke -    0.1%

I fht de forslåtte alternativer ble det avgitt følgende stemmer.:
1) Leirfjord og Alstahaug :   77
2) HALD :   96
3) HALD + Vefsn :   88
4) Ja - ikke valgt alternativ :   22
5) Ja-  kryss for flere alternativ :     2
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 En for Leirfjord og 
Alstahaug,  samt HALD

 En for alle tre alternativer

I hht intensjonsplanen for prosjektet som VHALD kommunene har ,  så skal det fattes endelig 
vedtak i kommunestyrene innen 31.12.15.

Det er nå viktig å få en avklaring for Leirfjord kommune sin del  på følgende punkter :
 Skal dagens prosjekt med de 5 kommunene avsluttes? (VHALD)
 Skal det evt arbeides videre med noen/evt andre samarbeidskonstellasjoner?
 Er det områder som det er ønskelig at   administrasjonssjefen utreder ?
 Skal det ikke arbeides aktivt videre i fht ny kommunestruktur?
 osv

Vedlegg:
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